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سرمقاله

احیای 
بافت فرسوده 

در ابتــدا بایــد پیــش از 
هراقدامی باید کلمه بافت 
فرســوده را اصــاح کرد و 
اطاق بافت فرسوده باید به 
»نقاط زایش شهری« تغییر یابد. پیش از این که 
بافت های فرسوده را احیا کنیم باید تعدادی نهاد 
توسعه گر ایجاد کنیم. هنگامی که نهاد توسعه گر 
برای احیای بافت های فرســوده وجود ندارد، این 
احیا اتفاق نخواهد افتاد و این نقاط بحرانی است که 
مسایل مربوط به آن هنوز حل نشده است. مدلی 
که شــهرداری و دولت در راستای احیا و نوسازی 
بافت های فرســوده به کار گرفته اســت، اعطای 

تسهیات نقطه ای...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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تامین سلامت جوی 
پروازها با محصولات 

دانش بنیان ایرانی

رشد 142 درصدی صدور پروانه ساخت در بافت فرسوده شهر تهران

تقویت صنعتی سازی در نوسازی بافت های فرسوده
صفحه3

صفحه4

افزایش  خرده فروشی آنلاین
رشد  ۳۰  درصدی   تراکنش   الکترونیک   در   ایران 

سازمان هواشناسی کشور به منظور تامین سامت 
جوی پروازهای حامل ســالانه ۵۷ میلیون مسافر 
ایرانی فرودگاه های کشور از ظرفیتهای شرکت های 
دانش بنیان فعال در این حــوزه بهره می گیرد. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، شرکت دانش بنیان آرسین تابش 
نگاران فناور از جملــه مجموعه های دانش بنیانی 
اســت که در حوزه های کاری سازمان هواشناسی 
کشور به کمک این ســازمان آمده است. سنجنده 
PVR که با اتکا به دانش بومی در این شرکت طراحی 
و ساخته شده، عملیات پرواز را در زمانی که شعاع 
دید افقی در پی وقوع یک یا چند پدیده مخاطره آمیز 
جوی به شدت کاهش می یابد، میسر میکند. این 
سنجنده هم برای استان های مرطوب که روزهای 
زیادی از سال را با مه گرفتگی درگیر هستند و هم 
برای اســتان های کویری که به انواع پدیده های 
خاکدار گرفتار هستند، مناسب است. این شرکت 
یک محصول کاربردی دیگــر در حوزه هوانوردی 
تولید کرده که به بهبود عملیات پرواز در شــرایط 
بد آب و هوایی کمک میکند. »سیلورمتر« ساخت 
این شرکت با اندازه گیری ارتفاع ابر به خلبان کمک 
می کند تا در موقع نشست و برخاست هواپیما باند 
فرودگاه ها را به خوبی شناسایی کند. گفتنی است 
که سازمان هواشناسی کشور، برای حمایت از تولید 
داخل و توسعه فناوری بومی با ۹ شرکت دانش بنیان 
برای تامین تجهیزات و خدمات فنی هواشناســی 
با حمایت معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری همکاری دارد. تجهیزات 
هواشناسی، پایه و اســاس دستیابی به مهمترین 
اهداف سازمان هواشناســی یعنی پایش وضع هوا 
و تغییرات اقلیم، کمک به حفظ جان و مال مردم از 

خطر پدیده های مخرب جوی...

اجتماعی

رئیس شورای اسامی شهر تهران بر لزوم برنامه ریزی 
برای تحقق تفکیک از مبداء پسماندهای تهران تأکید 
کرد. به گزارش ایسنا، مهدی چمران پیش از آغاز صحن 
علنی شورای اسامی شهر تهران در جمع خبرنگاران 
در خصوص دستور جلسه امروز شــورای شهر تهران 
گفت: در ابتدا باید به موضوع مقاومت فلسطین و طوفان 
الاقصی که شروع شده اشاره کنیم. ان شاءالله طوفانی 
که آغاز شده پایه های عنکبوتی رژیم صهیونیستی را 
فرو می ریزد و دنیا از شر این رژیم کودک کش رها شود. 
وی افزود: با توجه به اینکه امروز روز جهانی کودک است 
برنامه هایی توسط معاونت اجتماعی شهرداری تهران 
تنظیم شده که توضیحاتی در خصوص آن ارائه خواهد 
شد. همچنین در این جلسه اشاراتی به حوادث هفته 
گذشته نیز خواهد شد. چمران ادامه داد: امروز طرحی 
که در خصوص روز تهران و ثبت آن در تقویم کشــور 
داریم مورد بحث و بررســی قرار می گیرد. البته از روز 
جمعه معاونت اجتماعی برنامه هایی را در خصوص روز 
تهران آماده کرده و در حال اجراست، اما موضوع گنجانده 
شدن این روز در تقویم کشور امروز مورد بررسی اعضای 
شورای شهر تهران قرار می گیرد که اگر این کار انجام 

شود موفقیت خوبی برای مدیریت شهری خواهد بود.
رئیس شورای شهر تهران با تأکید بر اینکه برنامه های 
ویژه روز تهران کمرنگ نشــده، افــزود: از روز جمعه 
این برنامه ها آغاز شــده،  متاســفانه در دوره گذشته 
حرکت های خوبی در این حوزه دیده نشــد، اما برای 
امسال جهت گنجاندن این روز در تقویم کشور طرحی 
آماده شده، همچنین امسال برای اولین بار فرمانداری 
تهران نیز به میدان آمده و در این حوزه اقدامات ویژه ای 
انجام خواهد شد. چمران ادامه داد: مشکات شهر باید 

با مردم در میان گذاشته شود. گرچه مردم مرتبا همه 
این مشــکات را حس می کنند، اما باید به راه حل ها 
پرداخته شود و وظیفه شورا و شهرداری این است که 
حداکثر تاش برای حل این مشکات را انجام دهند. 
بزرگراه شهید بروجردی روز گذشته افتتاح شد و در 
روزهای آینده شاهد بهره برداری از ایستگاه های مترو 
خواهیم بود و موضوع خرید اتوبوس و واگن نیز از سوی 

شهرداری تهران با جدیت دنبال می شود.
وی افزود: هفته گذشته مبالغ خرید واگن ها که پس 
از سال ها حل و فصل شد و به بانک های مد نظر ارسال 
شد و کار ساخت واگن های مترو آغاز شد و در حداقل 
زمان ممکن یعنی ۱۴ ماه شاهد ورود واگن ها به کشور 
خواهیم بود تا با توســعه حمل و نقل عمومی بتوانیم 
از مردم بخواهیم که از خودروهای شــخصی استفاده 
نکنند و از این طریق نســبت به کاهش آلودگی هوا و 
ترافیک نیز اقدام کنیم. چمران در پاسخ به سوالی درباره 
صحبت های وزیر کشور در خصوص تفکیک از مبدا 
و معرفی شهرداری هایی که نســبت به این کار اقدام 
نکنند به دستگاه قضایی گفت: وزیر کشور به درستی 
این صحبت را مطرح کرده انــد و تفکیک از مبدا باید 
انجام شود ولی تهران یکی از شهرهای کوچک شمال 
کشور نیست که ســریعا این کار انجام شود و نیازمند 
برنامه ریزی است که قطعا این کار توسط شهرداری 
تهران دنبال می شــود. ما نیز از گفته های وزیر کشور 
استقبال می کنیم. وی در خصوص ساخت ورزشگاه 
جدید در نزدیکی شهر آفتاب گفت: هنوز جایی برای 
ساخت این ورزشگاه مشخص نشده است اما شهرداری 
در جایی که می تواند قطعا برای ساخت ورزشگاه جدید 

کمک خواهد کرد.

معاون پرورشــی و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش 
اعام کرد که از اردیبهشت سال گذشته تا کنون چهار 
میلیون دانش آموز از نظر »سامت روانی« غربالگری 
شــده اند. اصغر باقرزاده در گفت وگو با ایسنا، افزود: 
برنامه ای تحت عنوان نظام مراقبت از دانش آموزان 
در برابر آسیب های اجتماعی داریم؛ در این راستا از 
اردیبهشت ماه تا به امروز بیش از چهار میلیون دانش 

آموز را غربالگری کرده ایم.
معاون پرورشــی و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش 
درباره فرآیند غربالگری یاد شده تصریح کرد: در فرآیند 
غربالگری خود دانش آموزان و والدین آنها به سوالات 
صحت سامت روانی پاســخ داده اند که مشاوران در 

حال بررسی و صحت سنجی این سوالات هستند.
باقرزاده ادامه داد: بعد از بررســی و صحت ســنجی 
مشــاوران، می توانیم دانش آموزان را به چهار دسته 
دانش آموزان سالم، در معرض آسیب، آسیب دیده و 
دانش آموزان دارای فوریت های روانی اجتماعی تقسیم 
بندی کنیم این در حالیست که مکلفیم برای درمان 

دانش آموزان دارای شرایط »فوریت روانی اجتماعی« 
مداخله و اقدام کنیم.

وی ضمن اشاره بر اینکه در خصوص برخی آسیب ها 
و تنش هایی که دانش آموزان درگیر آنها می شــوند، 
رویکرد آموزش و پرورش تربیتی و نه سیاسی و امنیتی 
اســت اظهار کرد: به طور کلی به روی بالا بردن تاب 
آوری، تخلیه هیجانات مثبت و ارتقای سواد فضای 

مجازی و سیاسی دانش آموزان کار می کنیم.
معاون پرورشــی و فرهنگی وزیر آموزش و پرورش 
تاکید کرد: رویکرد آموزش و پرورش نســبت به هر 
اتفاقی همچون دعوا کردن دانش آموزان با یکدیگر و 
یا مسائل و مشکاتی که با والدین خود دارند،  تربیتی 
است و تمام موارد این چنینی به مرکز مشاوره ما ارجاع 

داده می شود.
وی در پایان در خصوص پایش وضعیت اعتیاد بین 
جمعیت دانش آموزی به ایســنا گفت که آموزش و 
پرورش در این باره آماری احصــاء نکرده  و این امر از 

وظایف شورای اجتماعی کشور است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی تاکید کرد که »هیچ 
محدودیتی برای بازگشــت ایرانیان خارج از کشور 

وجود ندارد«.
به گزارش ایســنا، محمدمهدی اسماعیلی با اشاره 
به سیاســت های دولت دربــاره ایرانیــان خارج از 
کشور، تاکید کرد:  اقای رییس جمهور دربرنامه های 
آغاز دولــت و در نیویورک، تاکید کــرده بودند که 
هیچ محدودیتی برای بازگشــت ایرانیــان خارج 

 از کشــور نداریم. شــما ایــن را سیاســت قطعی 
دولت بدانید. وی که در جمع رایزنان سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسامی سخن می گفت، با اشاره به اهمیت 
موضوع گفت وگوی بین ادیان برای دولت گفت: بحث 
گفت وگوی ادیان سال هاســت پیگیری می شود اما 
با توجه به عنایت جدید رئیس جمهور، این موضوع 
را محکم دنبال خواهیم کــرد و اتفاقات مهمی رخ 

خواهد داد.

کار رایزنی را از کار اداری به کار جهادی باید تغییر داد. 
ما گاهی اوقات از یکسری فعالیت ها گایه داریم. اگر 
توان مدیریتی و تدبیر به کار نیاید، کارها روی زمین 
می ماند. باید در حــوزه فعالیت های فرهنگی خارج 

کشور سنجه داشته باشیم.
محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد صبح 
امروز در اجاس رایزنان فرهنگی ایران در کشورهای 
همسایه که در سازمان تبلیغات اسامی برگزار شد، 
با تأکید بر اینکه سازمان فرهنگ و ارتباطات قرارگاه 
رسمی حوزۀ فرهنگی نظام در خارج از کشور است، 
گفت: ما نیاز داریم همین دغدغه را مدام تکرار کنیم. 
جهت تأسیس سازمان فرهنگ و ارتباطات وقت دو 
ساله ای را رهبر معظم انقاب صرف کردند تا در نهایت 
به این الگو رسیدیم. امروز با گذشت نزدیک به سی 

سال الگوی جایگزین دیگری نداریم. نظام تصمیم 
گرفته تا در دیپلماسی فرهنگی نقش فعالی را ایفا کند.
وی افزود: امروز شــرایط، شــرایط مطلوبی نیست. 
کمبودهایی داریم. مشــکاتی در سازمان بوده که 
باید جبران شود. مشکاتی در هماهنگی  های کارها 
بوده و کارهای تکراری و کم اثر و غیر ضروری صورت 
گرفته بود. مــا در دورۀ دهم ســازمان که در همان 
ابتدای شکل گیری دولت مردمی بود، با کلی آسیب  
مواجه بودیم. بیش از ۱0 جلسه با منتقدین سازمان 
چه داخلی و چه بیرونی و چه گروه  های مردمی برگزار 
شد. دولت تغییر کرده بود، جهت گیری ها ما در حوزۀ 
فرهنگ با دولت قبل صد در صد متفاوت بود، چرا که از 
دو حوزۀ نظری متفاوت برخوردار بودیم. بنا شد تحول 

جدی در سازمان اتفاق بیفتد.

مصطفی سلیمانی کارگردان فیلم حیاط اکران آثار 
ژانر وحشــت را حائز اهمیت دانست و گفت که باید 
آبروی رفته سینمای وحشــت را به سینمای ایران 
بازگرداند. به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاری 
تسنیم، مصطفی سلیمانی کارگردان فیلم حیاط که 
این روزها در بسته فیلم های کوتاه هنر و تجربه در ژانر 
وحشت اکران شده است، درباره این گونه از ژانرهای 
سینمایی عنوان کرد: ژانر وحشت در سینمای ایران 
باید با بخش های کوچک کار، خود را آغاز کند و بسته 
فیلم های کوتاه سینمای وحشــت یکی از این راه ها 
است. ضربه ای که ژانر وحشــت در سینمای ایران 
خورده آن است که به دلایل مختلف مخاطب به این 
ژانر اعتماد ندارد و بســیاری از فیلم ها که قرار بوده 

وحشت آور باشد به آثار کمدی تبدیل شده است.
وی افزود: مخاطب به ســینمای وحشــت در ایران 
امیدوار نیست و نسبت به این ســینما موضع دارد. 
اگر فیلم وحشت بخواهد اکران شود باید در قدم اول 
اعتمادسازی شــود و مخاطب بداند اثر به اصطاح 
سردستی نیست. ژانر وحشــت امروز در سینمای 
ایران جایگاهی ندارد اما در ســینمای دنیا این ژانر، 
از پرفروش ها محسوب می شــود و همواره در تاریخ 
توانسته مخاطب را به ســینما بکشاند. کمتر ژانری 

تا این حد سبقه ماندگاری در سبد مخاطب را دارد.

سلیمانی درباره حیاط گفت: این فیلم یک آزمایش 
روایی اســت؛ شــاید یک وحشــت از جنس ترس 
سایکولوژیک و نه فیزیولوژیک اســت. ترس در این 
اثر، در جهان ناملموس اتفاق می افتد. من در ساخت 
این فیلم توانستم تجربه مورد نظرم را انجام دهم. در 
آزمایش همه پارامترها ثابــت و یک پارامتر را متغیر 
می گذارند و مهمترین نکته این اثر در همین است که 
یک شاخص تغییر می کند. وی با اشاره به اهمیت اکران 
آثار در ژانرهای گوناگون، بیان کرد: در حال حاضر بسته 
اکران فیلم های ژانر وحشت بزرگترین فضا برای دیدن 
اثر و گرفتن بازخورد این فیلم است. اکنون باید برای 
ساخت فیلم وحشت تاش مضاعف داشته باشیم. در 
قدم اول به مخاطبان زیادی نمی رســیم و عشق و از 
خودگذشتگی برای ورود به این نوع سینما در ایران 
نیاز است. باید آبروی رفته سینمای وحشت در ایران 
بازگردد. فیلم های پیشرو در این ژانر با شرایط دشواری 
روبرو هستند و نیاز به ایثار دارند. سلیمانی اضافه کرد: 
باید همه فیلم های وحشت را در بسترهای فرهنگی 
دوره خود بررسی کنیم تا بفهمیم چرا امروز سینمای 
وحشت به این روز افتاده است. اکثر فیلم های وحشت 
تولید شــده قابل دفاع نبودند و در این میان برخی 
فیلم ها نیز قربانی شدند. معتقدم فیلم ایرانی ترسناک 

وجود دارد و این آثار برای مخاطب لو رفته است.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اســامی گفت: تنها راه آزادی 
فلسطین در برابر صهیونیست ها مقاومت است 
البته تاکنون بخشی از توان مقاومت به نمایش 
گذاشته شده و حتما در آینده بیش از این نشان 

داده خواهد شد.
ابراهیم رضایی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره 
به عملیات طوفان  الاقصی گفت: این مصداق و 
تحقق بیانات رهبری اســت که آنها روی اسب 

بازنده شرط بندی کرده اند.
وی اضافه کرد: صهیونیست ها شاهد غافلگیری 
بودند که این فقط شــامل آنها نمی شــود بلکه 
برخی دولت های مرتجع و وابســته در منطقه 
که طی ماه ها و ســال ها دنبال برقراری روابط با 

صهیونیست ها هم بودند غافلگیر شده و در این 
بازی باختند. این عضو کمیســیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسامی ادامه 
داد: ما معتقد هســتیم راه حلی جز ســرب داغ 
برای مساله فلســطین و آزادی فلسطین وجود 
ندارد این هم به خاطر شرارت ها، آدم کشی ها و 
کودک کشی صهیونیست ها است. تنها راه آزادی 
فلســطین مقاومت در برابر صهیونیســت ها به 

عنوان وحشی ترین قوم بشریت است.
این نماینده مجلس شورای اســامی در پایان 
گفت: اقدامات انجام شده بخشی از توان مقاومت 
بود که از دو شب گذشته تاکنون شاهد بودیم و 
حتما در آینده توان مقاومت بیش از این نمایش 

داده خواهد شد.

مشــاور فرمانده کل قوا گفت: ما از عملیات طوفان 
الاقصی اعام حمایت می کنیم و مطمئن هســتیم 

که جبهه مقاومت نیز از این موضوع حمایت می کند.
سردار سرلشــکر ســید یحیی صفوی مشــاور و 
دســتیارعالی فرمانده کل قوا در ششمین اجاس 
بین المللی همبســتگی بــا کــودکان و نوجوانان 
فلسطینی که در فرهنگسرای ارسباران برگزار شد، 
گفت: ما از این عملیات  اعــام حمایت می کنیم و 
 مطمئن هستیم که جبهه مقاومت  نیز از این موضوع 

حمایت می کند.
وی با بیان اینکه "ما به خاطر این عملیات به مجاهدین 
فلسطینی تبریک می گوییم"، گفت: قطعاً مدافعان 
حرم و شهیدان بزرگی چون قاسم سلیمانی نیز همراه 
این مجاهدان هستند و ما تا آزادی فلسطین و قدس 

کنار مجاهدان فلسطینی خواهیم ماند.
سرلشــکر صفوی در بخشــی دیگر از صحبت های 
خود با یادآوری اینکه "ما شاهد کشتار سازمان یافته 
کودکان فلسطینی توسط صهیونیست ها هستیم"، 
گفت: کشتار کودکان و نوجوانان فلسطینی توسط 
صهیونیســت ها در ســایه سکوت ســازمان های 
بین المللی انجام می شود و ما هیچ واکنشی را از سوی 
 سازمان های بین المللی در برابر این کشتارها شاهد 

نیستیم.
وی با گرامیداشــت یاد کودکان شهید فلسطینی 
از جمله محمد الدرّه تصریح کــرد: ما می بینیم که 
صهیونیست ها به ســر کودکان فلسطینی شلیک 
می کنند و این یک قساوت قلبی است. در جدیدترین 
آمار در ســال 2023 تا کنون 3۷ کودک فلسطینی 
توسط نظامیان صهیونیســت به شهادت رسیده اند 
و در همین چارچوب گفته می شود که سال 2023 
طی ۱۵ سال گذشته خونین ترین سال برای کودکان 
فلسطینی بوده است. این کودکان با گلوله مستقیم 
صهیونیست ها به شهادت رسیده اند و از طرف دیگر 
تعداد زیادی از کودکان و نوجوانان فلســطینی نیز 

زندانی شده اند و احکام سنگین برای آنها صادر شده 
است. مشاور مقام معظم رهبری همچنین با ابراز اینکه 
کودکان فلسطینی در زندان های رژیم صهیونیستی با 
انواع شکنجه های روحی و جسمی روبه رو هستند و 
حتی تعدادی از کودکان فلسطینی در حبس خانگی 
به سر می برند و یا توســط رژیم صهیونیستی تبعید 
شده اند، گفت: صهیونیست ها این جنایت ها را در این 
چارچوب انجام می دهند که این کودکان به جریان 

مقاومت نپیوندند.
سرلشــکر صفوی در ادامه با طرح پیشنهادهایی در 
ارتباط با حمایت از کودکان و نوجوانان فلســطینی 
و بــه محکمه کشــاندن صهیونیســت ها به خاطر 
جنایت هایشــان علیه این کودکان، گفت: مناسب 
اســت که از سازمان همکاری اســامی درخواست 
رسمی شود که اقدامات عملی و عینی برای حمایت از 
کودکان فلسطینی انجام دهند و اقدامات در این راستا 

را ساماندهی کنند.
وی ادامه داد: ایجاد یک مرکز حقوق بشری با هدف 
جمع آوری اســناد نقض حقوق کودکان فلسطینی 
توسط رژیم صهیونیستی، تشــکیل مرکز حقوقی 
در سازمان همکاری اســامی برای پیگیری حقوق 
کودکان فلســطینی در مجامع بین المللــی و ارائه 
گزارش سالانه از جنایت های رژیم صهیونیستی در 
ارتباط با کودکان فلسطینی به نهادهای بین المللی، 
مشارکت فعال سازمان همکاری اسامی در نشست ها 
و اجاس های حقوق بشر در ژنو و ارائه اسناد و مدارک 
در مورد جنایت های رژیم صهیونیستی علیه کودکان 
فلسطینی می تواند از دیگر اقدامات برای پیگیری این 

موضوع باشد.
سرلشــکر صفوی همچنین گفت: تشکیل پرونده 
اختصاصی برای حمایت از حقوق کودکان فلسطینی و 
تشکیل یک نهاد بین المللی از حقوقدانان جهان اسام 
و عرصه بین المللی برای پیگیــری حقوق کودکان 

فلسطینی نیز می تواند مورد توجه قرار بگیرد.

هنوز محلی برای ساخت ورزشگاه جدید مشخص نشده است

غربالگری »سلامت روان«4 میلیون دانش آموز

صهیونیست ها و برخی دولت های منطقه باختند

از عملیات طوفان الاقصی حمایت می کنیم

سياسیفرهنگی 

هیچ محدودیتی برای بازگشت ایرانیان خارج از کشور نداریم

رایزنی فرهنگی را باید از »کار اداری« به »کار جهادی« تغییر داد

باید آبروی رفته ژانر وحشت را به سینمای ایران بازگرداند



اقتصاد2
ایران

جریمه ۱۰ میلیون تا یک میلیارد 
تومانی در انتظار متخلفان بورسی

مدیر پیگیــری تخلفــات ســازمان بورس 
گفــت: در صــورت احــراز وقــوع تخلــف 
بورســی برای متخلفــان، جریمــه نقدی 
 ۱۰ میلیون تا یــک میلیارد تومــان تعیین

شده است.
سمیه ســادات آقامیری، افــزود: به  موجب 
ماده ۱۴ قانون توســعه ابزارهــا و نهادهای 
مالی جدید مصــوب ۲۵ آذر مــاه ۱۳۸۸، از 
جمله ضمانــت اجراهــای انضباطی مهمی 
که نسبت به اشــخاص تحت نظارت قابلیت 
اعمال و اجــرا دارد، جریمه نقدی اســت که 
صدور آن در صلاحیت مراجع رســیدگی به 
 تخلفات در سازمان بورس و اوراق بهادار، قرار 

گرفته است.
وی با تاکید بر اینکه بر اساس مقرره مذکور، 
سازمان بورس می تواند در صورت احراز وقوع 
تخلف توســط هر یک از مدیران اشــخاص 
تحت نظارت این ســازمان، نســبت به اخذ 
جریمه نقدی از شــخص متخلف و واریز آن 
به حساب خزانه اقدام کند، افزود: با توجه به 
اینکه وجوه و ارقام مقرر در قوانین و مقررات 
حسب مورد به اقتضای رشــد شاخص تورم 
تعدیل می شــود، مبلغ جریمه نقدی مصرّح 
در این مقرره نیز به  موجب تبصره ۱ ماده ۱۴ 
قانون توســعه ابزارها و نهادهای مالی جدید 
هر ۳ سال یک بار، متناســب با رشد شاخص 
بهای کالاهــا و خدمات مصرفی که توســط 
بانک مرکزی به  طور رســمی اعلام می شود، 
با پیشنهاد شورای عالی بورس و اوراق بهادار 
و تصویب هیــأت وزیران تعدیل می شــود؛ 
بنابراین بر اســاس مصوبــه ۱۰ مهر ۱۴۰۱ 
هیأت وزیران، حداقــل جریمه نقدی مندرج 
در ماده ۱۴ مبلغ ۱۰۰ میلیون ریال و حداکثر 
 میزان آن مبلــغ ۱۰ میلیارد ریــال تعیین

 شده است.
آقامیــری همچنیــن در خصــوص نحوه و 
ابزار دراختیار ســازمان بورس جهت اجرای 
مجازات های فوق، اظهار کــرد: وفق تبصره 
۲ ماده ۱۴ قانون توســعه ابزارها، آراء صادره 
درخصــوص جریمه ها لازم الاجرا بــوده و از 
طریق دوایر اجرای ثبــت و نیز اجرای احکام 
دادگاه ها قابل وصول اســت. لــذا، به دلیل 
محوّل شــدن اجرای احکام قطعی انضباطی 
مستلزم جریمه نقدی محکومان پرونده های 
انضباطی بازار ســرمایه به دوایر اجرای ثبت 
و اجرای احکام دادگاه هــا، ابزارهای قانونی 
مختلفــی در اختیــار مراجــع عمومــی و 
اجرایی قــرار دارد که از جملــه آن می توان 
به امــکان ممنوع الخروج شــدن محکومانی 
که از اجرای حکم ســر باز می زنند، انســداد 
و توقیف و فروش دارایی هــای محکومان از 
طریق مزایــده و البته دریافــت هزینه های 
اجرای رأی از محکومانی که بــا اختیار و به 
 اراده خود مبادرت به اجرای رأی نمی کنند،

 اشاره کرد.
بنا بــر اعلام پایــگاه اطــلاع رســانی بازار 
ســرمایه، وی ادامه داد: شایسته است؛ کلیه 
اشــخاص تحت نظارت ســازمان و مدیران 
آن ها به نحــوی قوانین و مقــررات حرفه ای 
را مدنظــر قــرار داده و اجرایــی کننــد تا 
اقدامات آن ها اولاً مســتوجب اعمال ضمانت 
 اجراهایی از قبیل حکم بــه پرداخت جریمه 

نقدی نشود. 
ثانیاً در صورت محکومیت قطعی اشــخاص 
تحت نظارت به پرداخت جریمه نقدی، فوراً 
و بدون اتکا به قوای عمومــی و دوایر اجرای 
احکام، جرائم نقدی و وجــوه مرقوم در آراء 
قطعی تأدیه شــود تا در فرایند اجرای حکم، 
وجوه دیگری از قبیــل هزینه های اجرایی و 
سایر خسارت های مربوط، بر آن افزوده نگردد 
یا اشــخاص حســب مورد دچار فرآیندهای 
 توقیف دارایی ها و ممنوعیت از خروج از کشور 

نشوند.

اخبار

سرپرست سازمان صنایع 
کوچــک و شــهرک های 
صنعتــی ایــران گفــت: 
ســه هزار و ۳۰۰ واحــد 
صنعتــی  و  تولیــدی 
نیمه تعطیل و تعطیل در شهرک های صنعتی احیا 
شده که زمینه بازگشت به کار ۶۰ هزار نفر را فراهم 

کرده است.
»فرشاد مقیمی« همزمان با روز روستا و عشایر در 
نمایشگاه »روستا آباد« در جمع خبرنگاران اظهار 
داشــت: این طرح ها جزو طرح های نهضت احیاء 

هستند.
وی ادامه داد: از ابتدای امســال تاکنون ۵۰۲ واحد 
صنعتی در کل شــهرک ها و نواحی صنعتی احیا 
شــد، ضمن اینکه ۶٧۰ طرح صنعتی نیز در دست 
احیا است.سرپرســت ســازمان صنایع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ایران بیان داشت: همچنین 
۶۵۰ واحد صنعتی با افزایش ارتقای ظرفیت تولید 

داشته ایم.
وی با بیــان اینکــه ٧۵۰ طرح جدیــد در دولت 

سیزدهم به بهره برداری رســیده است، گفت: ۱۵ 
هزار اشتغال  از این محل ایجاد شد.

مقیمی اضافه کرد: تاکنون ۵۵۰ خوشه صنعتی در 
کشور شناسایی شــده که اقدامات لازم برای ۱۳۰ 

خوشه به اتمام رسیده است و از این تعداد ۴۰ خوشه 
روستایی است.

سرپرست ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران خاطرنشــان کرد: ۵۳ خوشه نیز در 

جریان کار داریم که از این تعداد ۴۰ خوشه روستایی 
است؛ برای این خوشه ها نام و نشان تجاری فراهم 
می کنیم و شبکه و زنجیره تخصصی ایجاد می شود.

نمایشگاه روســتا آباد با معرفی و عرضه تولیدات و 
محصولات کشاورزی روســتاییان از نقاط مختلف 
کشور از روز ۱۲ مهر به مدت یک هفته در مصلای 

تهران برپاست.
همزمان با روز »روستا و عشــایر« این نمایشگاه با 
حضور بیش از یک هزار تولید کننده روســتایی با 
قومیت های مختلف برگزار شــد در این نمایشگاه 
انواع فرش، پوشــاک، مصنوعات چرمی، مبلمان، 
صنایع غذایی، کشاورزی و صنایع تبدیلی، صنایع 
غذایی، خشــکبار و ادویه جات، صنایع شــیلاتی، 
گیاهــان دارویی و زینتی، صنایع دســتی، صنایع 

خلاق فرهنگی، گردشگری عرضه شده است.
معرفی روســتاهای گردشــگری و ظرفیت های 
تاریخی و تفریحی روستاها با حضور روستاییان نیز 

در این نمایشگاه صورت می گیرد.
این نمایشــگاه فرصتی برای معرفی محصولات و 
تولیدات روستاییان و عشایر کشور به عموم مردم 
است که در آن قابلیت فروش نیز به خریداران فراهم 

شده است.

سرپرست سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی خبر داد:

احیای ٣٣٠٠ واحدصنعتی نیمه تعطیل و راکد

محصولات کشاورزی شناسنامه دار 
می شود

با تصویب مجلس، وزارت کشــاورزی نسبت به 
شناسنامه دار کردن محصولات کشاورزی اقدام 
می کند.نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در 
جلســه علنی نوبت یکشــنبه و در ادامه بررسی 
جزییات لایحه برنامه هفتم توســعه، بند الحاقی 
۱ ماده ۳۴ این لایحه را تصویب کردند. طبق این 
مصوبه، شناسنامه دار کردن محصولات کشاورزی 
به منظور ایجاد قابلیت رهگیری و شناسایی مبدأ 
محصولات تولیدی و بهینه سازی مصرف نهاده ها 
در مبدأ، توسط وزارت جهاد کشاورزی با مشارکت 
اتاق اصناف کشاورزی و نظام صنفی انجام می گیرد. 
همچنین بند الحاقی ۲ برای بررســی بیشتر به 
کمیسیون تلفیق ارجاع شد؛ در این بند آمده که 
»کشــت هرگونه محصول تراریخته اعم از تولید 

داخلی یا فراسرزمینی ممنوع می باشد.«

وزارت اقتصاد: تا پایان سال ۲ مؤسسه 
اعتباری و یک بانک منحل می شوند

وزارت اقتصاد تأکید کرد: امسال سه مؤسسه 
اعتباری و یک بانک خصوصی منحل خواهند 
شــد، مدتی پیش مؤسســه اعتباری توسعه 
منحل شــد و فرایند تصفیه آن آغاز شد و تا 
پایان سال دو مؤسسه و یک بانک این فرایند را 

طی خواهند کرد.
روابط عمومی وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
پاسخ به گزارشی با عنوان »ضرورت احتیاط در 
تحلیل آمارهای مثبت« توضیح داد: سیاست 
تثبیت به معنای میخکوب کــردن قیمت ها 
نیســت، تثبیت به دنبال حذف شــوک ها و 

ثبات بخشی به تحولات اقتصاد کلان است.
سیاســت های دولت کاملًا در جهت کنترل 
تورم طراحی و تنظیم شــده اســت. یکی از 
مهمترین اصلاحات نهــادی در اقتصاد ایران 
قطعاً اصلاح نهــاد بانک مرکزی اســت و در 
همین راســتا طرح قانون بانک مرکزی که با 
همکاری و تعامل بین دولت و مجلس تدوین 
شده است یکی از شــاه کلیدهای اصلاحات 

اقتصادی در حوزه پولی و بانکی خواهد بود.
علاوه بر ایــن، در متن لایحــه برنامه هفتم 
توســعه به صورت مشــخص به اصلاحات در 
نظام بانکی، نظام بودجه ریزی و صندوق های 
بازنشستگی پرداخته شده است و خوشبختانه 
در حوزه اصلاحات بودجه ریزی و بانکی، عمده 
احکام موردنیاز به تأیید کمیســیون تلفیق 
مجلس رسیده اســت. هرچند در کمیسیون 
تلفیق موارد جدیدی به متن لایحه اضافه شده 
است که برخی از آنها مورد تأیید دولت نیست 
و دولت تلاش می کنــد در تعامل با مجلس 

محترم، در این موارد بازنگری شود.
دولت برای اصلاحات در حوزه بانکی منتظر 
لایحه برنامه هفتم توسعه و طرح قانون بانک 
مرکزی نمانده است. با اخذ مجوزهای لازم از 
شورای هماهنگی سران قوا، اختیارات خوبی 
برای ساماندهی نظام بانکی به بانک مرکزی و 
دولت داده شده است و در همین راستا، امسال 
سه مؤسســه اعتباری و یک بانک خصوصی 
منحل خواهند شــد. مدتی پیش مؤسســه 
اعتباری توسعه منحل شد و فرایند تصفیه آن 
آغاز شد و تا پایان سال دو مؤسسه و یک بانک 

این فرایند را طی خواهند کرد.
در برنامــه هفتم توســعه، بدهــی دولت به 
بانک ها، تعیین تکلیف خواهد شــد به طوری 
که بدهی های دولت به بانک ها به اوراق تبدیل 
می شود و در بازه زمانی مشخص ۵ساله تسویه 
خواهد شــد، این اقدام تأثیر بسیار عمیقی بر 
اصلاح ناترازی بانک های دولت خواهد داشت.

همچنین با اختیــارات و وظایفی که در قالب 
برنامه هفتم توسعه و قانون بانک مرکزی برای 
بانک مرکزی تعیین شده اســت، بانک های 

ناتراز در مسیر تعیین تکلیف قرار می گیرند.
برای رفع پایــدار ناترازی هــا، دولت در حال 
بازپرداخــت بدهی هــای معــوق خــود به 
نظــام بانکــی و صندوق های بازنشســتگی 
اســت به طوری که بدهی دولت به صندوق 
بازنشســتگی به میزان ۱۰۰ هــزار میلیارد 
تومان در سال گذشته تســویه شد و فرایند 
تسویه بدهی ها در ســال جاری و سال آینده 
ادامــه خواهد داشــت، علاوه بــر این دولت 
پیشنهادات مشــخصی برای کاهش ناترازی 
صندوق هــای بازنشســتگی در برنامه هفتم 
توسعه ارائه کرده است. دولت امیدوار است با 
تأیید این پیشنهادات در برنامه هفتم توسعه، 
بتواند اقدامات جدی تــری برای رفع ناترازی 
صندوق های بازنشســتگی در طول ۵ ســال 

آینده انجام دهد.
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مدیرعامل صندوق توســعه ملی اظهار داشت: 
در حــال حاضر صنــدوق ۱۰۰ میلیــارد دلار 
از دولت طلــب دارد که پیشــنهاد دادیم برای 
بــاز پس گیــری این طلــب صندوق بــا مدل 
جدیــد ســرمایه گذاری IHOPE در برخی از 
طرح ها به ویــژه میادین نفتی حضور داشــته 
 باشــد که این مجوز در برنامه هفتم به صندوق 

داده شد.
مهدی غضنفری در نشســت خبــری امروز با 
بیان اینکه پس از دو ســال حضورم در صندوق 
گزارش عملکرد صنــدوق باید به مــردم ارایه 
شــود، اظهارداشت: با توجه به شــعار سال و در 
راستای اجرای سیاست دولت سیزدهم، صندوق 
اهداف تعیین شده را محقق می کند که در راس 
آن تحقق نرخ رشــد ۸ درصدی است. از این رو 
تغییراتی در ساز و کار اجرایی صندوق در دستور 

کار قرار گرفته  است.
وی ادامه داد: مجلــس در دو موضوع به کمک 
صندوق آمد که یک موضــوع ورود صندوق به 
طرح ها و ســرمایه گذاری در این طرح ها است و 
این موضوع در هیات نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت در حال بررســی اســت. مــورد دیگر  
موافقت با مدل تهاتر مطالبات صندوق در برنامه 
هفتم است. در حال حاضر صندوق ۱۰۰ میلیارد 
دلار از دولت طلــب دارد که پیشــنهاد دادیم 
برای باز پس گیری این طلب صنــدوق با مدل 

جدیــد ســرمایه گذاری IHOPE در برخی از 
طرح ها به ویــژه میادین نفتی حضور داشــته 
 باشــد که این مجوز در  برنامه هفتم به صندوق

 داده شد.
مدیرعامل صندوق توســعه ملی با بیان اینکه با 
تحلیل تجربه های ۱۰ ســال گذشته صندوق به 
این نتیجه رســیدیم که باید تغییر روش داشته 
باشــیم و صندوق تصمیم گرفت برای سرمایه 
گذاری در طرح های بــالای ۱۰۰ میلیارد دلار 
نوعی مشــارکت و ســرمایه گذاری را پیشنهاد 
دهد و از ایــن رو باب تغییر رویه باز شــد، ادامه 
داد : در بحــث بازگردانــدن مطالبات صندوق 
پیشنهاد دادیم که وارد سرمایه گذاری در چاه های 
نفتی مشترک شــویم چراکه امکان استخراج و 
فروش نفت وجود دارد و صندوق می تواند با مدل 
IHOPE  وارد این پروژه ها شود و این یک مدل 
برون سپاری اســت. تاکید می کنم ما نهاد مالی 
هســتیم و وارد حفاری میادین نخواهیم شد و 
 این اقدام از سوی شــرکت های تخصصی انجام 

خواهد شد.
وی تاکید کرد: ابهاماتی ایجاد شد که ایا صندوق 
می خواهد بنگاه دار شــود و کارمندهای بیشمار 
داشته باشــد اما اعلام می کنم که صندوق وارد 
بنگاه داری نمی شود و بنگاه داری سم و سیاه چاله 
می دانیم و در همین ســاختمان با ۱۰۰ کارمند 

این سرمایه گذاری ها را انجام می دهیم.

رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشــاورزی 
ایران، گفت: اتاق ایران آمادگی دارد اوایل ســال 
جدید میلادی میزبان اتاق های بازرگانی کشورهای 
عضو دی ۸ )ســازمان همکاری اقتصادی هشت 
کشور اسلامی در حال توسعه( باشــد، تا درباره 
توسعه ابزارهای مالی-اسلامی و استفاده از پلتفرم 
تسویه و پرداخت CEFC با هدف توسعه و تسهیل 

تجارت در کشورهای عضو گفت وگو کنند.
به گزارش اتاق بازرگانی ایران، حسین سلاح ورزی، 
در نشست با ایسیاکا عبدالغدیر امام دبیرکل گروه 
هشت کشور اســلامی در حال توسعه )دی ۸(، با 
استقبال از طراحی پلتفرم تسویه و پرداخت میان 
 ،CEFC کشــورهای عضو دی ۸ با نام اختصاری
افزود: اگر قرار باشد کشورهای عضو این سازمان، در 
مورد توسعه صنعت گردشگری و تبادل توریست 
با هم همکاری کنند به ابزاری مانند ابزار پرداخت 

CEFC نیاز دارند که این امر را تسهیل کند.
او با ابراز امیــدواری از اینکه مصر هــم به عنوان 
هشتمین کشــور عضو دی ۸ توافقنامه تجارت 
ترجیحی در این سازمان را به امضا برساند، گفت: 
معتقدم در فهرســت اقلام این توافقنامه تجارت 
ترجیحــی محدودیت وجــود دارد و پیشــنهاد 
می کنیم در آینده نزدیک بتوانیم با همکاری هم 

این فهرست را افزایش دهیم.
سلاح ورزی با طرح سه پیشنهاد برای ارتقا سطح 
همکاری های اقتصادی در دی ۸، گفت: پیشنهاد 

اول ایجاد یک کمیتــه و یا ســازوکار ویژه برای 
شکل گیری ســرمایه گذاری های مشترک بین 
شرکت های کشورهای عضو دی ۸ است. همچنین 
پیشنهاد می کنم به صورت ادواری نمایشگاه هایی 
در مورد ظرفیت های همکاری بین کشــورهای 
دی ۸ در هر یک از هشت کشور عضو این سازمان 
برگزار شده و کشورهای عضو به تبادل هیات های 

تجاری بپردازند.
رئیس اتاق ایران همچنین پیشــنهاد لغو روادید 
میان کشــورهای عضو دی ۸ را با هدف سرعت 
بخشیدن به تحرکات اقتصادی میان آن ها را مطرح 
کرد.ایسیاکا عبدالغدیر امام، دبیرکل گروه دی ۸ 
نیز با بیان اینکه سال گذشته حجم تجارت میان 
کشورهای عضو این سازمان از ۱۴۶ میلیارد دلار 
فراتر نرفته است، افزود: قصد داریم حجم مبادلات 
میان این کشورها را تا سال ۲۰۳۰ به ۵۰۰ میلیارد 

دلار برسانیم.
او با اشــاره به امضای توافقنامه تجارت ترجیحی 
از سوی ٧ کشــور عضو دی ۸ گفت: علاوه بر این 
به دنبال تسهیل تجارت تهاتری میان کشورهای 
دی ۸ هســتیم. همچنیــن یک پلتفــرم برای 
تســویه و پرداخت در میان کشورهای عضو دی 
CEFC( ۸( طراحی شــده است که عملکرد آن با 
استفاده از ارز ملی کشورهای عضو بوده و به دلیل 
 عدم استفاده از دلار و یورو، تحریم ها بر آن بی اثر 

خواهد بود.

سازمان اموال تملیکی اعلام کرد: ۳ مزایده بزرگ برای 
فروش خودروهای سواری، ماشین آلات صنعتی و 

راهسازی و کالاهای دیگر به زودی برگزار می شود.
سید عبدالمجید اجتهادی مدیرعامل جمع آوری 
و فروش سازمان اموال تملیکی در گفتگویی اظهار 
داشت: تعداد زیادی از خودروهای متروکه گمرکی، 
پیش از این به دلیل برخــی محدودیت ها، قابلیت 
ترخیص نداشتند اما در قانون بودجه ۱۴۰۲ تکلیف 

و ظرفیتی برای سازمان اموال تملکی ایجاد شده تا 
خودروها هرچه زودتر تعیین تکلیف شوند.

اجتهادی با اشاره به بازدید معاون اول رئیس جمهور 
از گمرک شهید باهنر و شهید رجایی گفت: ایشان 
دستور ترخیص ۴۳ دســتگاه اتوبوس حمل و نقل 
شهری، تعدادی از ماشین آلات معدنی، ماشین های 
راه سازی و خودروهای سواری که مجوزهای لازم از 

جمله استاندارد را کسب کرده اند، صادر کرد.

وی در ادامه یادآور شد: مزایده خودرو، ماشین آلات 
راه سازی، معدنی و سایر کالاها در استان هرمزگان 
از ۲۰ تا ۲۵ مهر برای بازدید و ۳۰ مهر با مراجعه به 
سامانه ستاد الکترونیک دولت برگزار می شود که همه 
مردم در سراسر کشور می توانند در آن شرکت کنند.

مدیرعامــل جمــع آوری و فروش ســازمان اموال 
تملیکی مزایــده دوم را با بازدید و ارائه پیشــنهاد 
برای خودروهــا از ۲۴ تا ۲۹ مهر در همه اســتانها 

 اعلام کــرد که ۳ آبان رمزگشــایی و اعــلام برنده 
خواهد داشت.

وی ادامه داد: مزایده دیگــری هم از ۱۸ تا ۲۳ مهر با 
ارائه پیشنهاد و بازدید برگزار می شود که در ۲۹ مهر 

رمزگشایی و برنده اعلام خواهد شد.
اجتهادی با تاکید بر اینکــه کالاهای متروکه، قابل 
استفاده بوده و استانداردهای لازم را از محیط زیست 
و ... دارد، یادآور شد: برخی از کالاها نیز که قاچاق بوده 

به دلایل مختلف از جملــه حمایت از تولید قابلیت 
عرضه در کشور را ندارد، به شرط صادرات به فروش 

می رسد.
وی در انتها تصریح کرد: طبق مصوبات لازم الاجرا، 
امکان تهاتر بین طرفین در این مزایده وجود ندارد و 
صاحبان کالاهای متروکه در صورت برنده شدن در 
مزایده باید کل بها را ابتدا به حساب خزانه دولت واریز 

کنند تا نقل و انتقالات بعدی صورت بگیرد.

عضو هیئت مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان 
پوشاک با انتقاد از عملکرد نهاد های ذی صلاح در مبارزه با 
قاچاق پوشاک گفت: اخیراً فهرست جدیدی از برند های 
قاچاق منتشر شده است؛ اما اسامی بازیگران اصلی صحنه 

قاچاق پوشاک کشور در این فهرست آورده نشده است.
باتوجه به افزایش میزان قاچاق پوشاک، موضوع مقابله 
با برندهای محرز قاچاق پوشاک در سال ۱۳۹۵ مطرح 
شد و بنا بر اعلام مقامات صنفی، ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در سال ۱۳۹٧ طرح برخورد با برندهای محرز 
را به خوبی پیش برد؛ اما فعالان بازار پوشاک معتقدند که 
پس از آن از این تاریخ و از سال ۱۳۹۸ طرح  های مبارزه 
با قاچاق پوشاک به صورت پراکنده و در بازه های زمانی 

کوتاه مدت اجرا شده است.
از طرف دیگر، تولیدکنندگان قانونی و شناســنامه دار 
معتقدند که بــا همه کالاهای قاچاق بدون شناســه و 
کالاهای محرز باید برخورد صورت گیرد؛ اما ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز این نوع برخورد را تا زمانی که از قاچاق 
بودن کالا مطمئن نشــود نمی پذیــرد؛ درصورتی که 
بر اســاس ماده ۱۳ قانون مبارزه با قاچــاق کالا و ارز، 
معیار شناسایی کالای قاچاق، استعلام شناسه است و 
کالاهای بدون شناسه در بازار قاچاق شناخته می شوند 

و دستگاه های ذی صلاح نیز، باید طبق قانون اقدام کند.
اما متأســفانه تاکنون ضوابط اختصاصــی گروه کالایی 
پوشــاک تکمیل و ارائه نشــده و همچنین با بهانه های 
مختلف برخورد با عرضه پوشــاک قاچاق با تأخیر چند 
ساله مواجه شده است. بااین وجود، برای آگاه سازی مردم و 

اصناف نسبت به برندهای تجاری قاچاق، فهرست جدیدی 
از نشــان های تجاری موجود در بازار که قاچاق هستند 
منتشر شده اســت. باوجوداینکه ارائه فهرست برند های 
قاچاق می تواند از بهانه تراشی برخی متخلفان برای عرضه 
کالا های قاچاق جلوگیری کند اما نمی تواند آن را به عنوان 
یک اقدام مؤثر برای کاهش قاچاق پوشاک شناسایی کرد.

بی توجهی به بازیگران اصلی قاچاق پوشاک 
در ایران

در همین زمینه، مجید افتخــاری، عضو هیئت مدیره 
اتحادیه تولیدکنندگان و فروشــندگان پوشــاک در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، پیرامون 
فهرست جدید منتشر شده برندهای پوشاک  قاچاق محرز 
گفت: اسامی اغلب برندهایی که در مورد آنها بیشترین 
ابهام و چالش وجود دارد و به نوعی بازیگران اصلی صحنه 
قاچاق پوشاک در کشور هســتند در این لیست آورده 
نشده درحالی که برخی از اسامی این فهرست هیچگاه در 

بازار ایران فعالیت نداشته اند.
افتخاری با بیان اینکه به روزرســانی فهرست برند های 
تجاری خارجی رایج پوشاک، هیچ خروجی در راستای 
جلوگیری از قاچاق آنها ندارد، عنوان کرد: این فهرست 
ویرایش شده لیست برندهای پوشاک  قاچاق محرز سال 
۱۴۰۰ است و بیشتر برندهای موجود در این فهرست بروز 
شده، مربوط به نشان هایی است که یا تاریخ نمایندگی 
آنها در ایران به پایان رسیده است یا آنها نقش پررنگی در 
قاچاق پوشاک ندارند یا حتی به طورکلی برخی از اسامی 

هیچگاه در بازار ایران فعالیت نمی کردند. وی با اشــاره 
به فهرست قبلی برندهای پوشاک  قاچاق محرز تصریح 
کرد: باتوجه به اینکه نام برخی از برندهای اصلی قاچاق 
پوشاک در فهرست مذکور نبود، اتحادیه تولیدکنندگان 
و فروشندگان پوشاک به ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
اصلاحیه ای دراین رابطه ارسال کرد؛ اما اقدامات لازم برای 

اصلاح فهرست قبلی انجام داده نشد.
این عضــو هیئت مدیــره اتحادیــه تولیدکنندگان و 
فروشندگان پوشاک در پاسخ به این پرسش که چه کسی 
فهرست جدید برندهای تجاری را داده است، بیان کرد: به 
گفته ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز این مسئله ارتباطی 
با آنها ندارد و به عبارتی آنها متولی جمع آوری تابلوهای 
برندهای قاچاق پوشاک نیستند به طورکلی هر چند وقت 
یکبار فهرستی جدید از اسامی نشان های تجاری خارجی 
محرز قاچاق اعلام می شود؛ اما متأسفانه هیچ خروجی 
مشخصی ندارد. افتخاری با اشاره به اینکه در پایان سال 
۹۸ تمام مجوزهای فعالیت برندهای خارجی پوشاک در 
داخل کشور به پایان رسیده، بیان کرد: اما برخی از این 
برندها کماکان به شکل های مختلف در حال فعالیت در 
بازار ایران هستند به طور مثال برخی از آنها به اسم تولید 
داخل فعالیت می کنند درحالی که تنها درصد جزئی از 

محصول در داخل کشور تولید می شود.

مبارزه با قاچاق پوشاک رها شده است
وی با انتقاد از اینکه روزانه سهم قاچاق بازار به طرز عجیب 
در حال افزایش اســت، عنوان کرد: بخشــی از قاچاق 

پوشاک در اختیار برندها و بخشی دیگر به ورود پوشاک 
از کشورهای مختلف مربوط می شود. محدودیت های 
دوران کرونا میزان قاچاق را کاهشی کرده بود؛ ولی در 
حال حاضر به طرز وحشتناکی کالا از چین وارد کشور 
می شــود همچنین ورود کالا از کشورهای بنگلادش و 
ترکیه و غیره سهم تولید داخلی پوشاک را کاهش داده و 
به طورکلی می توان گفت روند مبارزه با قاچاق کالا در این 

حوزه رها شده است.

ورود گسترده کالای استوک و دست دوم به 
بازار پوشاک

این عضــو هیئت مدیــره اتحادیــه تولیدکنندگان و 
فروشندگان پوشاک در خصوص وضعیت قاچاق پوشاک 
در کشور تصریح کرد: میزان قاچاق مطرح شده توسط 
وزارت صمت بالای ۳ میلیارد دلار است؛ ولی فعالان این 
حوزه معتقدند رقم قاچاق پوشاک بالاتر از این مقدار است 
این در حالی است که ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز رقم 
پایین تری را برای قاچاق پوشاک متصور است به عبارتی 
آمارهای ارائه شده از وضعیت قاچاق پوشاک با یکدیگر 

مغایرت دارند.
افتخاری با بیان اینکه کالای استوک و دست دوم بخش 
قابل توجهی از واردات پوشاک را به خود اختصاص داده 
اســت، تشــریح کرد: ارزش قیمتی کالای دست دوم 
به مراتب از ارزش واقعی آنها پایین تر است به همین دلیل 
می توان گفت محاسبه میزان قاچاق پوشاک بر اساس 

روش شکاف عرضه و تقاضا معنا و مفهوم سابق را ندارد.
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برگزاری مزایده بزرگ اموال تملیکی در کشور

ورود کالای استوک و دست دوم به بازار پوشاک
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رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران، شدت 
تبلیغات فروشــگاه های بزرگ لوازم خانگی را عامل 
ورشکستگی و خانه نشــینی ۲۰۰ هزار عضو جامعه 

صنفی لوازم خانگی در کشور عنوان کرد.
اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی 
تهران در خصوص وضعیت بازار لوازم خانگی در شش 
ماه نخست سال ۱۴۰۲بیان کرد: در سال ۱۴۰۲ شاهد 
رکود ۹۰درصدی صنف لوازم خانگی هستیم که این 

رکود دلایل متعددی دارد.
وی ادامه داد: جدا از بحت تورم، نوســانات نرخ ارز و 
کاهش قدرت خرید مردم، ما شاهد رشد بی حساب و 
کتاب تولید لوازم خانگی در کشور هستیم که با قیمت 
بالایی عرضه می شوند و این مسئله به رکود بازار دامن 

زده است.
پازوکی افزود: فروشــگاه های زنجیره ای و فروشگاه 
های بزرگ نه تنها در تهران بلکه در کل کشور که با 
تبلیغات گسترده در رســانه و سطح شهر با پشتوانه 

بانک ها اقدام به فروش اقساطی کرده اند بیش از هر 
موضوع دیگری صنف فروشندگان لوازم خانگی را به 
چالش کشیده است. مشخص نیست این فروشگاه ها 
با تبلیغات گسترده در شهر تهران بابت به کارگیری 
 ۲۰۰۰ شــاغل برای جذب مــردم از چــه منبعی 

تغذیه می کنند.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران تصریح 
کرد: در شهر تهران صنف لوازم خانگی حدود ۲۵۰۰ 
واحد صنفی دارد که با کژ عملکردیپ فروشگاه های 
بزرگ، شــاغلین این واحدهای صنفی در حال بیکار 
شدن هستند. با وعده اشــتغالزایی ۲۰۰۰ نفری در 
حال بیکار کردن حداقل ۱۰ هزار نفــر در تهران )با 
احتســاب اعضای خانواده( و ۲۰۰ هزار نفر در سطح 

کشور هستند.
وی در ادامه افزود: متاسفانه سرمایه هنگفتی که امروز 
از سوی دولت باید در تولید خرج شود، توسط برخی 
افراد سودجو در دلال بازی به ضرر صنفی که سبقه ۶۰ 

ساله دارد، در حال هزینه شدن است. وزارت صمت، 
اتاق اصناف، سازمان صنعت، معدن و تجارت ، مجلس 
شورای اسلامی و …باید برای جلوگیری از خانه نشین 
شدن اصناف لوازم خانگی کمک کند و اجاره ندهند از 

پول مردم در ضد آنها استفاده شود.
پازوکی همچنین به نقش آفرینی اعضای صنف لوازم 
خانگی در بهبود سلیقه مصرف کننده در استفاده از 
کالای ایرانی پرداخت و گفت: در جریان جایگذاری 
کالای ایرانی با کالای خارجی، اصناف نقش آفرینی 
جدی داشتند و نمی توان نقش آنها را نادیده گرفت. 
بنابراین دولت باید حمایت خود از اصناف را به صورت 

جدی نشان دهد.
وی تاکید کرد: هنگامی که اصناف، مالیات خود را به 
درستی پرداخت می کنند، باید رویکرد مردمی نسبت 
به اصناف نیز شدت بگیرد. هم اکنون نیز در حال تدوین 
نامه ای برای سران سه قوه، اتاق اصناف و پلیس امنیت 

اقتصادی هستیم که از این فاجعه جلوگیری شود.

دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
ایران با اشــاره به اینکه تنها راهــکار حمایت از 
مسکن کارگران پرداخت وام بلند مدت کم بهره و 
ارائه زمین رایگان از طریق تعاونی ها است گفت: 
در حال حاضر حدود ۷۰ درصد درآمد کارگران 

صرف مسکن می شود.
هــادی ابــوی, دبیرکل کانــون عالــی انجمن 
های صنفــی کارگــران ایــران در گفت وگو با 
خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تسنیم، با اشاره به 
اینکه مسکن حدود ۷۰درصد دریافتی کارگران 
را شامل می شــود گفت:بهترین شــرایط برای 
حمایت از کارگران واگــذاری زمین ارزان برای 
ساخت مسکن از طریق تعاونی های مسکن است, 
همچنین پرداخت وام هــای ارزان می تواند به 

کارگران کمک کند.
وی ادامه داد:دریافتی کارگران به اندازه ای نیست 
که بتوانند اقســاط ســنگین وام های مسکن را 

پرداخت کنند, بــه همین دلیل ضــرورت دارد 
حمایت از کارگران در قالب وام های بلند مدت و 

ارزان قیمت باشد.
 دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران 
با بیان اینکه در تعاونی ها نگاه سود آوری حاکم 
نیست و مسکن با قیمت مناسب و کیفیت قابل 
قبول به شکل مقرون به صرفه ساخته و در اختیار 
متقاضیان قرار می گیرد اظهار داشــت:بنابراین 
تعاونی های مســکن بهترین فرصت برای رونق 
بخشیدن به اقتصاد و اشــتغال کشور و ساخت 
مسکن ارزان برای خانواده های کم درآمد هستند 
و بسیاری از اقدامات ســوداگرایانه را کاهش می 

دهند.
ابوی با اشــاره به طرح ساخت خانه های کوچک 
در مقیــاس ۲۵متر و 3۵ متری بــرای کارگران 
گفت:کارگران با سایر مردم شرایط متفاوت تری 
دارند,تنها راه خانه دار شدن این قشر ارائه زمین 

رایگان و وام بلند مدت با اقســاط کم است, چرا 
که کارگران شــرایط پرداخت بالا و شرایط مالی 
پایینی دارند. وی با اشــاره به اختصاص زمین از 
سوی دولت برای ساخت مسکن، گفت: شیوه ای 
که اکنون برای تامین زمین و اجرای طرح نهضت 
ملی مسکن در پیش گرفته شــده خوب است، 
منتها باید در حوزه کارگری بومی ســازی شود 
یعنی باید شرکت های تعاونی مسکن کارگری را 

در صنوف مختلف ایجاد کنیم.
ابوی با بیــان اینکه اکثــر کارگران قــراردادی 
هســتند و مانند کارمندان امکان کسر از حقوق 
برای پرداخت اقســاط خود را ندارند بیان کرد: 
پیشــنهاد ما این است که شــرکت های تعاونی 
مسکن کارگری و حتی کارمندی ویژه خودشان 
تشکیل شود و بعداز اینکه  زمین  تامین شد, در 
حوزه ساخت با تعهد کامل و شرایط مشخص خانه 

ساخته شود.

براســاس اعلام رئیس اتحادیه خودروی کرایه و موسســات 
توریستی تهران نرم افزار فناورانه اتحادیه خودروهای کرایه و 
مؤسسات توریستی با تلاش متخصصان داخلی تا پایان امسال 

راه اندازی می شود.
حسن هاشــمی، رئیس اتحادیه خودروی کرایه و موسسات 
توریستی تهران با تأکید بر اهمیت دانش و فناوری در صنف 
خودروهای کرایه و مؤسسات توریستی بیان کرد: رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در این زمینه فرمایش مهمی دارند.پررنگ تر 
کردن فناوری با کمک شرکت های دانش بنیان در این صنف 
از اهداف اصلی ماست. در ابتدای کار از سوی برخی مسئولان 
اینگونه عنوان شد که برنامه های حوزه فناوری در آژانس های 
توریستی باید از برخی کشــورهای خارجی کپی و در تهران 

اجرایی شود!
وی در ادامه توضیح داد: در پاســخ گفتم که طراحی نرم افزار 
فناورانه مبتنی بــر دانش بومی می تواند از ســوی جوانان و 
متخصصان این امــر در تهران ایجاد و راه اندازی شــود. چرا 
باید نرم افزار کپی شده کشــورهای خارجی را عیناً در صنف 

خودروهای کرایه و مؤسسات توریســتی مورد استفاده قرار 
دهیم؟ حال مقرر شــده با تلاش متخصصان داخلی نرم افزار 
فناورانه اتحادیه خودروهای کرایه و مؤسســات توریستی تا 

پایان سال جاری راه اندازی شود.
رئیس اتحادیه خودروی کرایه و مؤسســات توریستی تهران 
تأکید کرد: طراحی نرم افزار فناورانه مبتنی بر دانش بنیان به 
صورت مجزا برای این صنف می تواند بازار رقابت با تاکسی های 
اینترنتی را داغ تر کند. براساس تأکید مسئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت طراحی نرم افزار مرتبط با خودروهای کرایه و 
مؤسسات توریستی باید توســط متخصصان داخلی اجرایی 

شود.
هاشمی تشریح کرد: مگر می شود متخصصان داخلی نتوانند 
برنامه بنویسند و نرم افزار طراحی کنند؟ با طراحی این نرم افزار 
رانندگان و مسافران با خیال راحت تری سفر خواهند کرد، البته 
از گذشته اداره اماکن نظارت شــدیدی بر صنف خودروهای 
کرایه و مؤسسات توریستی داشــته و خوشبختانه تخلفی از 

سوی رانندگان شاهد نبودیم.

وی ادامــه داد: ورود دانش بــه صنف خودروهــای کرایه و 
مؤسسات توریســتی شــاید به ظاهر خیلی مهم و بااهمیت 
نباشــد، اما با ورود شــرکت های دانش بنیان می تــوان بازار 
رقابتی بین تاکسی های اینترنتی ایجاد و مسافران شهری را 
با تکنولوژی روز و فناوری آشنا کرد، البته متأسفانه با وجود 
تأکید مقام معظم رهبری شرکت های دانش بنیان و دولتی ها 

حمایت آنچنانی از ما نداشتند.
رئیس اتحادیه خودروی کرایه و مؤسســات توریستی تهران 
تبیین کرد: در صورتی که اتاق اصناف استان تهران اقدام به 
نگارش برنامه ای کند شخصاً این برنامه فناورانه را راه اندازی 
خواهم کــرد و تمامــی برنامه های آن هم متعلق به کشــور 
خودمان خواهد شد، با ورود شرکت های دانش بنیان می توان 
به اشتغالزایی در صنف خودروهای کرایه و مؤسسات توریستی 

امیدوار بود.
هاشــمی افزود: خودروهای کرایه و مؤسســات توریستی از 
گذشــته تاکنون صنفی متعلق به مردم بوده و پیش از اینکه 
سایر تاکسی های اینترنتی پا بگیرند، صنف ما در حال فعالیت 

بود و اشــتغالزایی فراوانی نیز ایجاد کرده، درســت است که 
امروز این صنف به  دلیل فعالیت تاکسی های اینترنتی فعالیت 
گذشــته را ندارد، اما همچنان سرپا است و خدمات زیادی به 

شهروندان ارائه می کند.
وی گفت: علی رغم ازدحام خیابان ها و ســختی های فراوان، 
رانندگان در شــیفت صبح و شــب در حال فعالیت هستند. 
پیشــنهادی که دارم اینکه شــرکت دانش بنیــان متقاضی 
همکاری با ما باید سهام راننده را بدهد. رانندگان نباید همانند 
یک کارمند یا کارگر حقوق و دستمزد دریافت کنند، چراکه 
زحماتی بسیاری متحمل می شــوند، بنابراین بعد از چندین 
سال کار هنگام تســویه و خروج باید حداقل از سهام شرکت 
دانش بنیان سهمی را ببرد تا اگر اتفاقی افتاد بتواند خودش یا 

خانواده اش سهم خود را ببرند.
رئیس اتحادیه خودروهای کرایه و مؤسسات توریستی تهران 
تصریح کرد: رانندگان اســتخدام شــده حتماً باید از سوی 
نیروی انتظامی تأیید شــوند و حتماً خارج از ظرفیت مسافر 

سوار نکنند.

هاشــمی با اعلام اینکه اتحادیه خودروی کرایه و مؤسسات 
توریستی در گذشــته بیش از یک هزار و ۹۰۰ عضو داشت، 
اظهار کرد: این اعضا شامل تهران می شود و شهرستان ری و 
شمیرانات خارج از این چارچوب تعیین می شود، با به وجود 
آمدن کســب و کارهای اینترنتی تأثیرات منفی در فعالیت و 
شغل ما ایجاد شــد، اما عمده ضربه ای که ما دریافت کردیم 
مربوط به دوران کرونا بود و اعضای ما به ۵۰۰ نفر تقلیل یافت.
وی اضافه کــرد: در دوران کرونا مســافرت ها و رفت و آمدها 
کاهش پیدا کرد و حتی خانواده ها اجــازه حضور در خیابان 
و گردش را نداشتند و همین عامل موجب شد به کار و شغل 
ما لطمات فراوانی وارد شود، تنها مشکل ما به بازگشت مسافر 
بود، یعنی اگر آژانس مسافری را به مبدأ می رساند، در بازگشت 
اگر اقدام به سوار کردن مسافر می کرد با جریمه مواجه می شد.

رئیس اتحادیه خودروی کرایه و مؤسســات توریستی تهران 
تصریح کرد: البته مشکل مذکور در حال حاضر مرتفع شده و 
راننده آژانس این اجازه را پیدا کرده که در بازگشت هم مسافر 

سوار کند.

رئیس اتحادیه مسافربری استان تهران گفت: تنها راه نجات حمل و نقل 
مسافربری، آن هم به شیوه درست و تولید به اندازه نیاز حمل و نقل است.
سهیل میرمهدی، رئیس اتحادیه مسافربری استان تهران در بیان چالش های 
صنف مسافربری توضیح داد: نوسانات نرخ ارز، تورم، فقدان لوازم یدکی به 
سبب تحریم ها، بدحسابی و خلف وعده کارفرمایان، فشار اداره مالیات و بیمه 
تأمین اجتماعی )که پا روی گلوی صنف گذاشته است(، کمبود خودرو، عدم 

واردات اتوبوس، مینی بوس و ون از چالش های این صنف است.
وی افزود: ما متولی حمل و نقل عمومی هستیم و حدود ۱۴ سال است که 
تولید ناوگان حمل و نقل عمومی حدود یک درصد و واردات آن به صورت 

تکی بوده اســت. میرمهدی ادامه داد: تا وقتی که وضعیت تحریم به این 
صورت باشد و قطعات یدکی اصل وارد نشود و به جای آن قطعات چینی که 
به سرعت خراب می شوند، وارد شود، اوضاع درست نخواهد شد و چشممان 
به مجلس و دولت برای واردات خودرو است. رئیس اتحادیه مسافربری استان 
تهران گفت: مشکل صنعت ما به گونه ای است که خودمان نمی توانیم اقدامی 
برای رفع مشــکلات کنیم و نگاهمان به مسئولان بالاسری است. مصوبه 
واردات خودرو چند ماهی است که از سوی مجلس آمده، اما دولت باید اقدام 
کند. ضمن آنکه با وزارت کشور، وزارت راه و … نیز نامه نگاری کردیم و در 
حال حاضر هم قانون ورود خودرو های حداقل کار کرده در مجلس آمده، 

اما دولت چند ماهی است که اجرای آن را عقب می اندازد. البته به طور کلی 
قول هایی داده شده است مبنی بر اینکه کار ها را انجام خواهند داد. وی در 
خصوص مشــکلات و معضلات ادامه دار این صنف تصریح کرد: صنف ما 
مانند تمام اصناف دیگر گرفتار تورم موجود در کشور شده است. همانطور که 
اشاره شد، گرانی و تورم، نوسانات نرخ ارز و بدعهدی کارفرمایان در پرداخت 
بدهی های خود بسیار سخت شده است. رئیس اتحادیه مسافربری استان 
تهران در پایان تصریح کرد: با توجه به اینکه قرارداد های ما برای یک دوره 
یک ساله منعقد می شود، این بی ثباتی قیمت ها و گرانی به ضرر فعالان این 

صنف است، چراکه نمی توانند طی مدت قرارداد قیمت را افزایش دهند.

حمایت از مسکن کارگران در سایه تعاونی های مسکن مقدور استخطر خانه نشینی جامعه بزرگ صنف لوازم خانگی 

اشتغالزایی محسوس صنف خودروهای کرایه و مؤسسات توریستی

واردات ناوگان تنها راه نجات حمل و نقل مسافربری
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 ســامانه جامع خدمات پس از فروش به منظور 
اطمینــان از اصالــت کالاهای عرضه شــده و 
اعلام نمایندگی های رســمی زیــر نظر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و ســازمان حمایت از 
مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان راه اندازی 
شده است و خودروسازان و قطعه سازمان ملزم 

به اتصال در این سامانه هستند.
به گــزارش ایرنــا، ســامانه جامــع گارانتی با 
هدف یکپارچه ســازی خدمات پس از فروش و 
جلوگیری از عرضه کالاهــای قاچاق راه اندازی 
شده است. این سامانه دارای بخش هایی از جمله 
شرکت های گارانتی کننده، برندها، گروه کالایی، 
مســتندات و قوانین، اســتعلام تاییدیه مجوز 
گارانتی، ثبت شــکایات، گارنتی های غیرمجاز، 
ارتباط با کارشناسان سامانه جامع خدمات پس 

از فروش است.
اصالت کالاها از طریق این ســامانه قابل رصد 
است؛ بر این اســاس کالاها دارای کد یا شناسه 
رهگیری و کالاهای ســیم کارت خــور دارای 
)IMEI( هســتند و مصرف کننده قبل از خرید 
می تواند در سامانه جامع گارانتی با استعلام این 
کدهای رهگیری از اصالت گارانتی کالای خود 

اطمینان حاصل کند.
مصرف کنندگان قبل از خرید کالاهای مشمول 
گارانتی، می توانند با استعلام شناسه رهگیری 
۱3 رقمی منــدرج بر کالا، از اصالــت گارانتی، 
تعهدات شرکت گارانتی کننده، دسته دوم بودن 
کالا و همچنین لیســت گارانتی های غیرمجاز 
آگاه شوند و ســپس اقدام به خرید کالا کنند. 
درج شناســه رهگیری بر روی کالاهای مذکور 
الزامی است؛ لذا خریدان از کالاهایی که شناسه 
رهگیری ندارند باید جدا خودداری کنند که به 

احتمال زیاد کالا قاچاق است.
همچنین شــرکت های گارانتــی کننده نیز در 
این سامانه می توانند شناســنامه های گارانتی 
که طرفین قــرارداد آن ها یعنــی واردکننده و 
تولیدکننــده بــه آنها واگــذار کرده اســت و 
کالاهــای گارانتــی شــده را بــه تفکیک هر 
 ســریال و شناسنامه گارانتی مشــاهده کرده و

 مدیریت کنند.
بر اساس بخش های مختلف این سامانه، اطلاعات 
شرکت های گارانتی کننده معتبر و دارای مجوز 
مورد تأیید سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان در ســامانه جامع گارانتی قابل 
جست وجو و مشاهده است، از این رو هر گارانتی 
کننده ای که اطلاعات آن در فهرست شرکت های 
ســامانه گارانتی موجود نباشــد، قابل اعتماد 

نیست.
در ســامانه امکان ثبت شــکایات وجــود دارد 
به گونــه ای کــه مراجعه کننــدگان می توانند 
شــکایت خود را ثبت کنند، شــکایت توسط 
سامانه بررسی و به شرکت گارانتی کننده ارسال 
می شود. در صورتی که مشکل در هفت روز حل 
نشود شــکایت به صورت سیستمی به سازمان 

بازرسی ارسال می شود. سامانه جامع گارانتی، 
خدمات پــس از فروش گــروه کالاهایی مانند 
موبایل، لوازم خانگی، اقــلام دیجیتال و برخی 
از لوازم یدکی خودرو مانند باطری در ســامانه 
ثبت شده اند و خدمات خودروســازان و قطعه 
 سازان نیز به این ســامانه اضافه شده و در حال

 اضافه شدن است.
مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندســی وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت نســبت بــه اتصال 
خودروسازان و قطعه ســازان به سامانه جامع 
خدمات پــس از فروش)گارانتــی( خبر داد و 
گفته است: خودروسازان داخلی در فرایند کار 
قرار گرفته اند و باید شبکه خود را معرفی کنند 
تا ارزیابی و تایید شــده و در ســامانه درج شود 
عدم حضور آنها در این ســامانه نشانه نداشتن 
گارانتی خودرو نیست، بلکه خودروهای داخلی 
تا ۶۰ هزار کیلومتر یا سه سال خودروی داخلی 

گارانتی دارد.
طبق گفتــه، حمید محلــه ای، فرآینــد ورود 
خودروســاز به ســامانه انجام شــده و در حال 
دریافت اطلاعات آنها هســتیم. سامانه گارانتی 
مجموعه تعهداتی است که خودروساز به مردم 

ارائه می کند.
وی با بیان اینکه خودروها دارای یک شناســه 
رهگیری ) VINخودرو( منحصر به فرد هستند 
گفته است که خودروها اعم از تولیدی و وارداتی، 
زمانی که شناســنامه خدمات پــس از فروش 
برای آن ها در سامانه درج می شود، در حقیقت 
تضمین کننده خدمــات و ارائه دهنده خدمت و 

همچنین شبکه مشخص خواهد بود.
به گفته محله ای، تعهدات خدمات پس از فروش 
خودروســازان در ســامانه بارگذاری می شود؛ 
زمانی که اظهار تولید یا واردات می شــود همان 
شماره تک رقمی یا شناسه رهگیری خودرو هم 
مرتبط پیدا می کند و به شناسنامه خدمات پس 

از فروش پیوست می شود.
بر اساس این گزارش، از زمان ثبت و اضافه شدن 
شناســه رهگیری خودرو به شناسنامه خدمات 
پس از فروش، شناسنامه گارانتی فعال می شود 
و از آن پس، تمامی خدمات پس از فروش قابل 
رصد و پیگیری اســت. ضمن اینکه اطلاعات از 
طریق پیامک برای خریدار و مصرف کننده ارسال 
خواهد شد. همچنین برای ارائه دهنده خدمات 
نیز مشخص می شود که چه خودروهایی تحت 
خدمات قرار داشته و بایستی برایشان خدمات 

ارائه کنند.
مراجعه کننــدگان به ســامانه خدمات پس از 
فروش می توانند تمامی ماشین آلات و قطعات 
را مشــاهده کنند در صورت شکایت می توانند 
خودرو ســاز و خدمــات دهنــده را انتخاب و 
توضیحات را ارائه کنند به ســرعت کارشناسان 
وزارت صمت شکایات را بررســی می کنند در 
 صورتی که مســتند باشــد به خودروسازان و 

قطعه سازان ارائه می شود.

مدیــرکل راه و شهرســازی 
اســتان تهران از رشد ۱۴۲ 
درصدی صدور پروانه ساخت 
و ســاز در بافت های فرسوده 

شهر تهران خبر داد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی )تهران(، حسین جنتی 
گفت: در حال حاضر 3۷3 شهر کشور در خصوص صدور 
پروانه بافت های فرسوده فعال هستند که تنها در هفته 
دولت امســال ۱۹۱۸۹ واحد در بافت های فرسوده به 

مرحله افتتاح رسید.
وی افزود: رشد صدور پروانه در بافت های فرسوده شهر 
تهران نسبت به سال گذشته با اعمال بسته ۱۹ بندی 
تشویقی شهرسازانه در حالی از رشــد ۱۴۲ درصدی 
برخوردار است که رشد صدور پروانه در شهرهای کشور 

۴۱ درصد است.
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان تهران در پایان از 
هدف گذاری این اداره کل برای صــدور پروانه و افتتاح 
بزرگ تری در دهه فجر سال جاری خبر داد و گفت: با تمام 
توان امیدواریم در هفته دولت ۲ هزار واحد نهضت ملی 

مسکن استان را نیز به افتتاح برسانیم.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران گفت: هر 
سازنده که بتواند با صنعتی سازی دوره ساخت را کوتاه 
کند، به حوزه نوسازی بافت های فرسوده بسیار کمک 
کرده است و این امر می تواند دوره اسکان موقت را کاهش 
دهد. »محمد آئینی« در همایش تخصصی »مشارکت 
انبوه سازان و ســازندگان در صنعتی سازی و پروژه های 
نهضت ملی« با اشاره به اینکه وزارت راه و شهرسازی در 
۵ خط، برنامه ملی نهضت ملی مسکن را در دستور کار 
خود قرار داده است، اظهار کرد: آنچه در برخی از رسانه ها 
در خصوص قرار دادن ایــن ۵ خط در مقابل همدیگر و 
به عنوان رقیب عنوان می شــود، نادرست است زیرا که 
موضوع مسکن روستایی، ساخت مسکن با زمین های ۹۹ 
ساله، شهرک سازی ، اعطای زمین به متقاضیان مسکن 
و نوسازی بافت های فرسوده به صورت مکمل، موضوع 
تامین مسکن مورد نیاز جامعه را در قالب نهضت ملی 

مسکن دنبال می کنند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ۱۵ درصد تامین 
مسکن در قالب نهضت ملی مســکن باید در محدوده 
بافت های فرسوده محقق شــود، تصریح کرد: بر اساس 
برنامه نهضت ملی مسکن، سالی ۱۵۰ هزار واحد مسکن 

باید در بافت های فرسوده ساخته شود.
مدیر عامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: ساخت 

۱۵۰ هزار واحد مســکن در بافت های ناکارآمد شهری  
در مدت یکســال به عنوان یک کار جهادی در جامعه 
محسوب می شود. طبق آمارهای اعلام شده طی هشت 
سال در دولت های یازدهم و دوازدهم به طور متوسط ۴۰ 
تا ۴۴ هزار واحد مسکن در بافت های فرسوده، مسکن 
تولید شده است. بر اساس سیاست های دولت سیزدهم 
در ســال ۱۴۰۰ حدود ۶۱ هزار واحد و در سال ۱۴۰۱ 
حدود ۶۵ هزار واحد مسکن در بافت های ناکارآمد شهری 
تولید شده است. آئینی با بیان این که بافت های فرسوده 
از ظرفیت های بالایی در خصوص تامین مسکن موردنیاز 
جامعه دارد، گفت: ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار بنای ناپایدار با 
جمعیتی در حدود ۱۰ میلیون نفر در بافت های فرسوده 
شناسایی شده اســت. که باید این سقف های لرزان  در 

بافت های فرسوده برچیده شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: یکی از تعاریف محدوده 
بافت های فرسوده این است که ساکنان این مناطق به 
جهت توان مالی به  تنهایی قادر به بازســازی و نوسازی 
بناهای فرسوده خود نیستند و از سوی دیگر سازندگان، 
توسعه گران و سرمایه گذاران به دلیل اقتصادی نبودن 
این محدوده ها، رغبتی برای حضور در این بافت ها ندارند.
آئینی با اشاره به این که به دنبال فراهم کردن بسترهای 
مناسب جهت مشــارکت هرچه بیشــتر و بهتر مالکان 

بافت های فرسوده با سازندگان ، توسعه گران و انبوه سازان 
در بافت های ناکارآمد شهری است، گفت: راهبرد اصلی 
ما در شرکت بازآفرینی شــهری ایران، شتاب بخشی به 
نوسازی بناهای فرسوده در بافت های ناکارآمد شهری است. 
وی گفت: در حوزه راهبرد عملیاتی نیز درصدد هستیم تا 
بهترین بسته های تشویقی را تدوین و در اختیار مالکان ، 

سازندگان، سرمایه گذاران و انبوه سازان قرار دهیم. شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رشد ۱۴۲ درصدی صدور پروانه ساخت در بافت فرسوده شهر تهران

تقویت صنعتی سازی در نوسازی بافت های فرسوده
اتصال خودروسازان به سامانه جامع خدمات پس از فروش 

احیای بافت فرسوده 
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

در ابتدا باید پیش از هراقدامی باید کلمه بافت 
فرسوده را اصلاح کرد و اطلاق بافت فرسوده 

باید به »نقاط زایش شهری« تغییر یابد.
پیش از ایــن که بافت های فرســوده را احیا 
کنیم باید تعــدادی نهاد توســعه گر ایجاد 
کنیم. هنگامی که نهاد توسعه گر برای احیای 
بافت های فرسوده وجود ندارد، این احیا اتفاق 
نخواهــد افتاد و این نقاط بحرانی اســت که 

مسایل مربوط به آن هنوز حل نشده است.
مدلی که شهرداری و دولت در راستای احیا و 
نوسازی بافت های فرسوده به کار گرفته است، 
اعطای تسهیلات نقطه ای است در حالی که 
در این مدل نه تنها افت اصلاح نمی شود بلکه 
یک نقطه از آن احیا  و چنــد پلاک تجمیع 

می شود.
نهاد توسعه گر باید به طور یکپارچه یک طرح 
را برای آن بافت طراحی و متناسب با آن کل 
بافت را احیا کند. اگر این مدل پیاده ســازی 
نشــود، روند فعلی بافت های فرسوده تداوم 

پیدا خواهد کرد.
در حال حاضر در زمینه احیــای بافت های 
فرسوده اقدامی انجام نشده و تنها به اعطای 
تسهیلات بسنده شده است. تنها لکه هایی در 
بعضی از این نقاط احیا شــده اما عملا بافتی 
احیا نشده اســت. حتی  تعدادی از معابر در 
بافت های فرســوده اصلاح نشده است و اگر 
حالت قدیمی آن حفظ می شد، زیباتر به نظر 

می رسید.
در تعریف بافت فرســوده مســایلی از قبیل 
ناپایداری، ایمنی ساختمان و... مطرح است 
اما در مجموع  به  لحاظ مساحت، ۲۵ درصد 
از شهر تهران دارای بیشترین بافت فرسوده 

است.
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فناوری و 
اطلاعات

دسترسی بیش از ۵ هزار روستای جدید به اینترنت پرسرعت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: بیش از ۵ هزار روستای جدید در ۲۵ ماه 

گذشته به اینترنت پرسرعت به شبکه ارتباطی کشور متصل شدند.
عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ویراستی با 
اشاره به روز روستا و عشایر و اقدامات ارتباطات و اینترنتی در روستاها گفت :۱۵ 
مهر روز روستا و عشایر نامگذاری شده است. خوشحالیم که با اتصال بیش از ۵ هزار 
روستای جدید در ۲۵ ماه گذشته با اینترنت پرسرعت به شبکه ارتباطی کشور، 

انگیزه ها را برای ماندن در روستا و آبادانی آن بیشتر کرده ایم.
وی افزود: امیدوارم تا پایان سال همه روســتاهای بالای ۲۰ خانوار طعم شیرین 

فناوری را تجربه کنند.

تامین سلامت جوی پروازها با محصولات دانش بنیان ایرانی
سازمان هواشناسی کشور به منظور تامین سلامت جوی پروازهای حامل سالانه 
۵۷ میلیون مسافر ایرانی فرودگاه های کشور از ظرفیتهای شرکت های دانش بنیان 

فعال در این حوزه بهره می گیرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، شرکت 
دانش بنیان آرسین تابش نگاران فناور از جمله مجموعه های دانش بنیانی است 
که در حوزه های کاری سازمان هواشناسی کشور به کمک این سازمان آمده است.

سنجنده PVR که با اتکا به دانش بومی در این شــرکت طراحی و ساخته شده، 
عملیات پرواز را در زمانی که شعاع دید افقی در پی وقوع یک یا چند پدیده مخاطره 

آمیز جوی به شدت کاهش می یابد، میسر میکند.
این ســنجنده هم برای اســتان های مرطوب که روزهای زیادی از سال را با مه 
گرفتگی درگیر هســتند و هم برای اســتان های کویری که به انواع پدیده های 

خاکدار گرفتار هستند، مناسب است.
این شــرکت یک محصول کاربردی دیگر در حوزه هوانوردی تولید کرده که به 
بهبود عملیات پرواز در شرایط بد آب و هوایی کمک میکند. »سیلورمتر« ساخت 
این شرکت با اندازه گیری ارتفاع ابر به خلبان کمک می کند تا در موقع نشست و 

برخاست هواپیما باند فرودگاه ها را به خوبی شناسایی کند.
گفتنی است که ســازمان هواشناســی کشــور، برای حمایت از تولید داخل و 
توسعه فناوری بومی با ۹ شــرکت دانش بنیان برای تامین تجهیزات و خدمات 
فنی هواشناسی با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 

جمهوری همکاری دارد.
تجهیزات هواشناســی، پایه و اســاس دســتیابی به مهمترین اهداف سازمان 
هواشناســی یعنی پایش وضع هوا و تغییرات اقلیم، کمــک به حفظ جان و مال 
مردم از خطر پدیده های مخرب جوی و تلاش برای آســایش مردم در حوزه آب 

و هوا است.
صنعت هوانوردی، یکــی از بزرگترین دریافت کننده هــای خدمات تخصصی 
هواشناسی در دنیاســت که تمام فعالیت های آن در گرو دسترسی به خدمات 

دقیق هواشناسی است.

افزایش ۳۲۰۰ درصدی قیمت بیت کوین نزدیک است؟
یکی از فعالان معروف حوزه رمزارزهای دیجیتال پیش بینی جسورانه ای در مورد بیت کوین 

و چگونگی افزایش سرسام آور آن در مدت کوتاهی ارائه کرده است.
به گزارش کریپتو، پیش بینی وی حول محور تایید صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین 
اســت که می تواند بازی را برای ســرمایه گذاران بیت کوین تغییر دهد و اگر همه چیز 
همان طور که وی پیش بینی کرده رخ دهد، قیمت بیت کوین ممکن است به میزان خیره  

کننده ۳۲۰۰ درصد افزایش یابد.
میزبان برنامه مالی اینوست انسرز که در مورد سرمایه گذاری برای نزدیک به نیم میلیون 
مشترک در یوتیوب سخنرانی می کند، معتقد است که تایید صندوق قابل معامله در بورس 
بیت کوین )ETF( می تواند منجر به سرمایه گذاری های قابل توجهی از سوی بازیگران 

اصلی وال استریت شود.
به گفته این تحلیلگر، غول های مالی که مجموعا دارایی های خیره کننده ۲۵.۲۲ تریلیون 
دلاری را مدیریت می کنند اگر تصمیم بگیرند حتی اندکی از آن را )فقط ۰.۵ درصد( در 
اولین ســال پس از رویداد هاوینگ بیت کوین که برای آوریل ۲۰۲۴ برنامه ریزی شده 
است، در صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین سرمایه گذاری کنند، می تواند تاثیر 

فوق العاده ای بر قیمت بیت کوین داشته باشد.
این تحلیلگر اظهار کرد که این تخصیص امکان پذیر است، به ویژه با توجه به علاقه فزاینده 
صندوق های بازنشستگی و سایر نهادهایی که به دنبال بازدهی برای تضمین آینده مالی 
خود هستند. اگر آنها این کار را انجام دهند، تقاضا برای بیت کوین می تواند به میزان قابل 
توجهی افزایش یابد و این افزایش می تواند قیمت بیت کوین را در کمتر از پنج سال حدود 
۳۲۱۹ درصد افزایش دهد. به بیان ساده تر، اگر بیت کوین اکنون ۲۷ هزار و ۹۶۵ دلار ارزش 

داشته باشد، می تواند تا آوریل ۲۰۲۸ به ۹۲۰ هزار دلار برسد.
اگر تمامی موارد پیش بینی شده رخ دهد و قیمت بیت کوین طبق پیش بینی ها جهش 

بزرگی ثبت کند می تواند موارد بسیاری را در دنیای مالی تغییر دهد.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضــر ۱.۰۹ تریلیون دلار برآورد 
می شود که این رقم نسبت به روز قبل  ۰.۰۸ درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۴۹.۹۳ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۱۶ درصد 
افزایش داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۱۵.۶۵  میلیارد 
دلار است که ۴۱.۰۴ درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۱.۷۴ میلیارد دلار است که ۱۱.۱۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۱۳.۸۳میلیارد دلار است که ۸۸.۳۴ 

درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

ویندوز ۱۰ محبوب تر از ویندوز ۱۱ ماند
با گذشت ۲ سال از عمر ویندوز ۱۱ مایکروسافت، این سیستم عامل هنوز سهم کمتری 
از ویندوز ۱۰ دارد. بررسی شرکت تکِ اسپات از بازار سیستم عامل ویندوز مایکروسافت، 

نشان داد ویندوز ۱۱ هنوز نتوانسته است کاربران را به ارتقای سیستم خود مجاب کند.
طبق بررسی صورت گرفته از آمار استات کانتر برای سپتامبر، ویندوز ۱۱ اکنون ۲۳.۶ درصد 
از بازار ویندوز را در اختیار دارد. با توجه به این که دو ســال از عمر این ویندوز می گذرد، 
این سیستم عامل دسکتاپ، هنوز نتوانسته است رشد قابل ملاحظه ای پیدا کند و بدتر از 
آن، این است که سهمش از آوریل سال ۲۰۲۳ که ۲۳.۱ درصد بود، تغییر چندانی نداشته 
است. به عبارت دیگر، ویندوز ۱۱ در پنج ماه گذشته، تنها رشد ۰.۵ درصدی داشته که 

عملکرد بسیار ضعیفی است.
در مقابل، ویندوز ۱۰، ســهم ۷۱.۶ درصدی از بازار سیستم عامل دسکتاپ دارد و سهم 
ویندوز ۷، به ۳.۳ درصد کاهش پیدا کرده است. در حالی که ویندوز ۱۰ موفق شده است 
از ویندوز ۷ و همچنین ویندوز ۱۱ از نظر سهم بازار سبقت بگیرد، مطمئنا ویندوز ۱۱ قادر 

نیست در شش ماه آینده، رتبه نخست این بازار را کسب کند.
یکی از دلایل اصلی نامحبوب ماندن ویندوز ۱۱، الزامات سخت افزاری برای ارتقای آن است 
که باعث شده است بسیاری از رایانه های شخصی قدیمی، حتی اگر بخواهند هم نتوانند 
به آن ارتقاء پیدا کنند. ضرورت ارتقای قطعات سخت افزاری، باعث شده است بسیاری از 
کاربران تمایلی به ارتقاء به ویندوز ۱۱ نداشته باشند، به خصوص با توجه به این که، ویندوز 

۱۱ عملا تغییر چندانی نسبت به ویندوز ۱۰ پیدا نکرده است.
بر اساس گزارش تکِ رادار، احتمالا نرخ پذیرش ویندوز ۱۱ همچنان اندک خواهد ماند 
مگر این که پایان پشتیبانی از سیستم های ویندوز ۱۰، باعث شود نرخ مهاجرت به آن 

سرعت پیدا کند.

اخبار

مدیــر آزمایشــگاه داده و 
حکمرانی شــریف بــا اعلام 
برخی آمارها در حوزه اقتصاد 
دیجیتال گفــت: پیش بینی 
می شود تراکنش الکترونیک 
در ایران تا پایان سال ۱۴۰۲ با رشد ۳۰ درصدی مواجه 

شود.
عمادالدین پاینده با بیان اینکه به واســطه گســترش 
خدمات دولت الکترونیک، افزایش کارایی، دسترسی، 
شــفافیت و پاســخگویی در بخش دولتی، پیشــرفت 
قابل توجهی رخ داده، گفــت: دولت ایران ۲۰۱ خدمت 
عمومی و ۷۳۴ خدمت اختصاصی )از قوه قضائیه گرفته 
تا کشاورزی، آموزش، بهداشت و فرهنگ( را به صورت 

الکترونیکی ارائه می دهد.
وی افــزود: بر اســاس گــزارش چشــم انداز اقتصاد 
دیجیتال در ســال ۱۴۰۱ حجم تراکنش الکترونیکی 
میان دســتگاه های دولتی بیش از ۳ میلیارد و تراکنش 
الکترونیکی میان نهادهای دولتی و کســب وکارها ۴.۵ 
میلیارد بوده است که پیش بینی می شود در سال ۱۴۰۲ 

رشد حدوداً ۳۰ درصدی در این زمینه اتفاق بیفتد.

مدیریتورشدتصاعدیدادهها
وی با بیان اینکه روند نوظهور داده های دولتی و افزایش 
ریسک ها و چالش های مرتبط با آن، منجر به یک تغییر 

اساسی شده اســت، افزود: این تغییر، دولت ها را وادار 
ســاخته تا برای خلق ارزش عمومــی از چارچوب های 
حاکمیت داده و اســتراتژی های دولــت الکترونیک با 
محوریت داده از روشی نوآورانه اســتفاده کنند. طبق 
نظرسنجی دولت الکترونیک ســازمان ملل مربوط به 
سال ۲۰۲۰، تعداد کشورهایی که پورتال داده باز دولت 
)OGD( را راه انــدازی کرده اند به طــور قابل توجهی 
افزایش یافته به طوری که این تعداد از ۴۶ کشور در سال 

۲۰۱۴ به ۱۵۳ کشور در سال ۲۰۲۰ رسید.
پاینده ادامه داد: بر اســاس شــاخص توســعه دولت 
الکترونیک ســازمان ملل متحد، ایران در رتبه ۹۱ قرار 
گرفته اســت که در مقایسه با کشــورهای چین )۴۳(، 
ترکیه )۴۸(، عربستان )۳۱(، مالزی )۵۳( و قطر )۷۸( به 

مراتب جایگاه پایین تری محسوب می شود.
مدیر آزمایشــگاه داده و حکمرانی شریف تصریح کرد: 
همچنین بر اســاس گزارش اقتصاد دیجیتــال ایران، 
طبق برآوردهای کنفرانس تجارت و توســعه سازمان 
ملل، در مقایســه با افزایش ۲ درصدی مابین سال های 
۲۰۱۸ و ۲۰۱۹، سهم جهانی خرده فروشی آنلاین از کل 
خرده فروشی در سال ۲۰۲۰ از ۱۶ درصد به ۱۹ درصد 

افزایش یافته است.
پاینده افزود: به ســبب همه گیری کووید -۱۹، جهان 
شاهد افزایش جهانی تقاضا در زمینه سفارش کالاهای 
آنلاین بوده به طوریکه همزمان با کاهش یک درصدی 
فروش کلی خرده فروشی در سال ۲۰۲۰، میانگین نرخ 
رشد سالیانه خرده فروشی آنلاین در جهان بین سال های 

۲۰۲۱ تا ۲۰۲۳ حدوداً ۸ درصد اعلام شده است.

وی ادامه داد: به لحاظ عملکرد تجارت الکترونیک از نوع 
B۲C، از میان ۱۵۲ کشور بررســی شده در سال ۲۰۲۰، 
ایران در رتبه ۴۴ قرار گرفت که نشان دهنده ظرفیت قابل 
توجه کشور در زمینه  توســعه  تجارت الکترونیک است. 
گزارش انجمن تجارت الکترونیکی بیانگر افزایش حدوداً ۵۰ 

درصدی حجم تجارت الکترونیکی در سال ۲۰۲۲ است.

وضعیتتجارتالکترونیکایران
پاینده گفت: بر اســاس گزارش »چشــم انداز اقتصاد 
دیجیتال«، وضعیت تجارت الکترونیک ایران از ســوی 
مرکز توسعه تجارت الکترونیک و زیر نظر وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ترســیم شده اســت. بر این اساس، تا 

ســپتامبر ۲۰۲۰، اکثر واحدهای تجــارت الکترونیک 
ترجیــح داده اند که خرید خــود را از طریق پلتفرم ها و 
ارسال مرســولات خود را از طریق شرکت پست ایران 

به انجام برسانند.
وی خاطرنشــان کرد: در رابطه بــا روش های پرداخت، 
ارزش تراکنش های انجام گرفته از طریق درگاه پرداخت 
اینترنتی تقریباً به ۷۰ درصد از کل گردش مالی تجارت 
الکترونیک رسیده که نسبت به پایان سال ۱۳۹۸ رشدی 
۲۳۰ درصدی را تجربه کرده است. همچنین در گزارش 
مربوط به ســال ۲۰۲۲ انجمن تجــارت الکترونیکی، 
رســانه های اجتماعــی ۴۰ درصــد از حجــم تجارت 

الکترونیکی در ایران را به خود اختصاص داده اند.

رشد ۳۰ درصدی تراکنش الکترونیک در ایران تا پایان سال ۱۴۰۲

افزایش خرده فروشی آنلاین
Newskasbokar@gmail.com

مدیر مخابرات اســتان تهران درباره نحــوه ارائه فیبر 
نوری گفت: اگر فردی در یک ســاختمان درخواست 
اجرای فیبر داشته باشد، ما برای آن یک نفر کار را انجام 
می دهیم و برای بقیه اعضای ســاختمان نیز بازاریابی 
می کنیم. ســیدعلی ملک جعفریان - مدیر مخابرات 
استان تهران- درباره آخرین وضعیت ارایه فیبرنوری 
در تهران و تعداد خانوارهای تحت پوشش قرار گرفته، 
اظهار کرد: ما قبل از سال جاری با مصوبه هیأت مدیره 
شرکت مخابرات ایران، ۲۶۷۰ میلیارد اعتبار دریافت 
کردیم که برای چهار سال برای یک میلیون و ۶۷۰ هزار 
واحد مسکونی ظرفیت سازی کنیم و طی هشت سال 
بتوانیم یک میلیون و ۱۴۰ هــزار واحد را به فیبرنوری 

متصل کنیم.
وی افزود: در حال حاضر مشتری های فعالمان در سطح 
استان تهران در حوزه فیبر نوری ۱۲۲ هزار است و ما 
در هر دو هفته یک افتتاح پروژه هــای به بهره برداری 
رســیده را انجام می دهیم. به طور مثال اخیرا در غرب 

تهران حدود ۷۴۰۰ واحد افتتاح کردیم، یا قبل از آن در 
ملارد ۳۷۰۰ واحدی مسکن مهر را با توجه به قول هایی 

که به فرماندار داده بودیم، افتتاح کردیم.
ملک جعفریان درباره پاســخ به این ســوال که کدام 
مناطق بیشتر تحت پوشش این فناوری قرار گرفته اند، 
گفت: کل استان تهران تحت پوشش قرار گرفته و این 
محدود به هیچ جای خاصی نیست؛ در واقع هر جایی 
که جزو اولویت های کاری ما باشد، این فناوری را در کل 
اســتان توزیع کرده ایم. ما اگر هفت منطقه مخابراتی 
خود را در نظر بگیریم که با شماره های ۲،۳،۴،۵،۶،۷ 
و ۸ شروع می شــود؛ از ابتدای سال تاکنون ۱۴ افتتاح 
در ۱۴ منطقه مخابراتی داشته ایم و حتی دو بار به هر 

منطقه مراجعه کرده ایم.
مدیر مخابرات استان تهران تصریح کرد: همانگونه که 
گفته شد اولویت بندی ها مشخص بوده و افتتاح و اجرای 
فیبرنوری هزینه بر است، بنابراین ما از مکان هایی که 
انبوه سازی، گســتردگی و پراکندگی بیشتری دارند 

شــروع کرده ایم؛ الان حدود ۷۰۰ هزار پوشش ایجاد 
و پارتنرهایی ها را در نظر گرفته ایم و آنها در چارچوب 

مشخص به دایری ftth سرعت می دهند.
وی در ادامه ســخنانش با بیان اینکه طبیعتا مناطقی 
هستند که کمتر به آنها پرداخته شــده، تشریح کرد: 
این خلاء وجود دارد و ممکن اســت در بعضی مکان ها 
از گذشــته کمتر فیبر نوری دایر شده باشد و باید الان 
توســعه دهیم، بنابراین توسعه زیرســاخت آنها جزو 
برنامه های ماست، اما چیزی که مهم است این بوده که 
کل استان تهران تقریبا اختلافش +۱۰ بین مناطق ما 
اســت. به طور مثال اگر در منطقه دو ۷۰ درصد تحت 
پوشش قرار گرفتند، ممکن است در منطقه شش این 
عدد ۶۰ درصد باشد؛ اما به صورت کلی همه مناطق به 

صورت همگن پیش می روند.
ملک جعفریان دربــاره نحوه درخواســت فیبر نوری 
توسط شهروندان تهرانی اظهار کرد: ما درحال تکمیل 
سامانه های خود هستیم و اگر شهروندان با شماره ۲۰۲۰ 

یا ۲۰۲۱ تماس بگیرند و یک شماره تلفن همراه یا ثابت 
اعلام کنند، به پارتنرهای فروش اعلام و درصورتی که 
منطقه مورد نظر در سطح پوشش باشد، فیبر نوری را 
واگذار می کنند و درصورتی که نباشــد، همکاران ما از 
منطقه مورد نظر بازاریابی می کنند، تا درصورتی که به 
 back( تعداد ۱۰ متقاضی برسد، بتوانند فیبر بک بن
bone( را اجرا کنند و ما بنا را بر این گذاشتیم که فیبر 
بک بن را طی دو ماه برای آن اختصاص دهیم، تا پس از 
طی مراحل مجوز، بتوانیــم آن را اجرا کنیم. همچنین 
مدیر مخابرات استان تهران با اشاره به جزئیات فیبرکشی 
برای ساختمان های مسکونی، گفت: اگر فردی در یک 
ساختمان درخواست اجرای فیبر داشته باشد، ما برای 
آن یک نفر کار را انجام می دهیــم و برای بقیه اعضای 
ساختمان نیز بازاریابی می کنیم. درباره هزینه کار هم 
می توان گفت با اجرای فیبرکشی داخله و مودم، حدود 
ســه الی ســه میلیون و ۲۰۰ هزار تومان می شود، اما 

سرعتی که ارائه می شود سرعت مناسب و بالایی است.

سرپرست معاونت تسهیل تجاری مرکز توسعه تجارت 
الکترونیکی )تتا( بــا بیان اینکه ســامانه جدید اینماد 
پیاده سازی شده و مانند قبل در حال فعالیت است، از رفع 

مشکل داده های ۲۰۰ کسب و کار باقی مانده خبر داد.
به گزارش مرکز تتا، با هدف تســهیل و تســریع امور 
برای کسب وکارهای اینترنتی، ســامانه جدید اینماد 
راه اندازی شد. اســاس تغییرات جدید بر بهینه سازی، 
هوشمندسازی و یکپارچه ســازی فرایندها و بر اساس 

بازخوردهای دریافتی از بخش خصوصی بوده است.
ســامانه جدیــد اینماد در انتهای شــهریور امســال 
پیاده سازی و عملیاتی شد. پروژه بازنویسی این سامانه 

به عنوان یکی از مهم ترین اقدامات مرکز تتا در سال های 
اخیر با هدف تســهیل و تســریع امور برای کاربران و 
کســب وکارهای اینترنتی و با توجه بــه بازخوردهای 

دریافتی از بخش خصوصی انجام شده است.
در این زمینــه، »ندا مصطفوی« سرپرســت معاونت 
تســهیل تجاری و توســعه کاربردها مرکز تتا اظهار 
داشت: در این به روزرسانی اطلاعات ۱۸۰ هزار کسب و 
کار اینترنتی با موفقیت انتقال یافته و هم اکنون، سامانه 
همانند گذشته در حال ارائه خدمات به متقاضیان است.

وی افزود: برای حدود ۲۰۰ کســب و کار از ۱۸۰ هزار 
کســب و کار دارای اینماد فعال در ایــن جابه جایی 
مشکلاتی ایجاد شده بود که این مشکلات هفته گذشته 
به طور کامل برطرف شده اســت، اما سایر اینمادها و 
درگاه های پرداخت برای کاربران قبلی سامانه همچنان 

بدون مشکل در حال فعالیت است.
وی خاطرنشان کرد: در دو هفته اخیر از زمان به روزرسانی 
ســامانه تاکنون، یک هزار و ۵۰۰ اینماد جدید نیز بدون 
مشکل صادر شده است که فهرســت کامل آنها نیز به 

فهرست قبلی در ســایت اینماد اضافه می شود. از سوی 
دیگر پشتیبانی سامانه اینماد، به صورت ویژه در این ایام 
و در یک ماه آینده برای بررسی درخواست ها و اشکالات 
گزارش شده از سوی کاربران فعال بوده و در صورت بروز 

مشکلات احتمالی، در اسرع وقت رفعخواهد شد.
لازم به ذکر است در روزهای گذشته به علت تغییرات 
ایجاد شده در فرآیندها، یکپارچه ســازی پایگاه های 
داده مختلف و ارتباط با سرویس های سامانه های دیگر 
دســتگاه ها، برخی از کاربران ســامانه جدید اینماد با 
مشکلاتی در کار با ســامانه مواجه شده بودند که این 

موارد برطرف شده است.

یورش مقامات ضد انحصار فرانسوی به دفاتر شرکت فناوری 
انویدیا، جدیدترین مورد از مجموعه  اقدامات رگولاتورهای 

اتحادیه اروپا علیه شرکت های بزرگ فناوری است.
رویترز در گزارشی، اقدامات انجام شده توسط رگولاتورهای 
اتحادیه اروپا برای نظارت بر شــرکت های بزرگ فناوری را 

مرور کرده است:

اتحادیهاروپا
یک ماه پس از آن که کمیســیون اروپا تحقیقاتی را درباره 
ارتباط آفیس و »تیمز« آغاز کرد، مایکروسافت در ماه اوت 
 )Teams( »اعلام کرد که اپلیکیشن چت و ویدئوی »تیمز
را از محصول آفیس خود جدا می کند تا از جریمه احتمالی 

ضد انحصاری اتحادیه اروپا، اجتناب کند.
شرکت »متا پلتفرم« در تلاش برای حل و فصل تحقیقات ضد 
انحصاری اتحادیه اروپا، در ژوئیه پیشنهاد کرد تا استفاده از 
داده های تبلیغاتی رقیبان را برای سرویس طبقه بندی شده 
آنلاین »فیس بوک مارکتپلیس« خود محدود کند، اما به 
گفته منابع آگاه از این موضوع، رگولاتورها با پیشنهاد مذکور 

مخالفت کردند.
این شرکت در ماه مه، با جریمه ۱.۲ میلیارد یورویی )۱.۲۷ 
میلیارد دلاری( رگولاتور حریم خصوصی اتحادیه اروپا به 
دلیل نحوه مدیریت اطلاعات کاربران و مهلت پنج ماهه برای 

توقف انتقال اطلاعات کاربران به آمریکا مواجه شد.
رگولاتورهای اتحادیه اروپا در ژوئن اعلام کردند که گوگل 
ممکن است مجبور شود بخشی از کسب و کار ادَتکِ خود را 
بفروشد تا نگرانی های مربوط به اقدامات ضد رقابتی را برطرف 
کند و این شرکت را با شدیدترین مجازات قانونی خود تا به 

امروز تهدید کردند.

دیده بان رقابــت اتحادیه اروپا، ســال میلادی گذشــته 
اپــل را متهم کــرد که دسترســی رقبــای خــود را به 
فنــاوری NFC کــه بــرای کیــف پول هــای موبایــل 
استفاده می شــود، محدود کرده اســت و این امر توسعه 
ســرویس های رقیب در دســتگاه های اپل را بــرای آنها 
 دشــوار می کند. رگولاتورهــا از آن زمان، بــه تحقیقات 

خود ادامه داده اند.
آمازون در دسامبر سال ۲۰۲۲، به نگرانی های اتحادیه اروپا 
در خصوص استفاده از داده های فروشندگان رسیدگی کرد و 

سه تحقیق ضد انحصارطلبی را حل و فصل کرد.
اتحادیــه اروپا در ســپتامبر، ۲۲ ســرویس بــه اصطلاح 
»دروازه بان« را انتخاب کرد که توسط آلفابت )شرکت مادر 
گوگل(، آمازون، اپل، متا، مایکروسافت و بایت دنس )مالک 
تیک تاک( اداره می شوند و به آنها شش ماه فرصت داد تا به 

مفاد قانون بازارهای دیجیتال این بلوک عمل کنند.

انگلیس
رگولاتور ارتباطات انگلیس در آوریل اعلام کرد که از ناظر 
رقابت انگلیس درخواست خواهد کرد تا شرکت های آمازون 
و مایکروسافت را مورد بررسی قرار دهد زیرا برخی از جنبه 
های بازار، از جمله هزینه های تغییــر تامین کننده، مایه 

نگرانی است.

فرانسه
روزنامه وال اســتریت ژورنال گزارش کرد مقامات رقابت 
فرانسه در هفته آخر سپتامبر، به دفاتر محلی انویدیا یورش 
بردند. دیده بان فرانســه این حمله را در ۲۷ سپتامبر فاش 
کرد، اما نامی از این شرکت نبرد و تنها اعلام کرد در بخش 

کارت های گرافیکی بوده شرکت انویدیا از اظهارنظر در این 
باره خودداری کرد.

دیده بان فرانسه در ژوئیه اعلام کرد اپل ممکن است مقررات 
مربوط به استفاده از داده های کاربران آیفون در تبلیغات را 
نقض کرده باشد و با تحمیل شرایط جانبدارانه، نامشخص و 
غیرمنصفانه برای مدیریت، به طور بالقوه می تواند از موقعیت 

برتر خود در بازار داده های کاربران سوء استفاده کند.
رگولاتور خصوصی این کشــور در ژوئیه گفــت: از پروژه 
 OpenAI کریپتوی ورلد کوین ســام آلتمن، مدیرعامل
مطلع است و قانونی بودن جمع آوری داده های بیومتریک 
توسط آن و شرایط ذخیره داده های بیومتریک، مشکوک به 

نظر می رسد.

آلمان
دیده بان داده آلمان از اواخر سال ۲۰۲۲، درباره ورلد کوین 
مشغول تحقیق بوده اســت. ورلد کوین که در ژوئیه سال 
۲۰۲۳ راه اندازی شــد، از کاربران می خواهد اسکن عنبیه 
خود را در قبال دریافت شناسه دیجیتال و در برخی کشورها 

برای رمرز رایگان، ارائه دهند.

ایتالیا
آژانس ضد انحصارطلبی ایتالیا در ماه مه اعلام کرد تحقیقاتی 
را علیه اپل به اتهام سوء استفاده از موقعیت برتر خود در بازار 

اپلیکیشن ها آغاز کرده است.
این دیده بان ایتالیایی در آوریل، اقدامی را علیه شرکت متا به 
دلیل سوء استفاده از موقعیتش در کشور آغاز کرد و تحقیقاتی 
را درباره حقوق موسیقی ارسال شــده در پلتفرم های این 

شرکت گشود.

چت بات چت جی پی تی شــرکت  OpenAI در مارس به 
دلیل نگرانی های مقامات ملی نسبت به حفاظت از داده ها، 
موقتا در ایتالیا ممنوع شد، اما دوباره در آوریل در دسترس 

کاربران قرار گرفت.
یک نهاد ضد انحصارطلبی در مارس اعلام کرد که تحقیقاتی 
را درباره تیک تاک به دلیل نقض قوانین ایتالیا و فراهم کردن 
امکان انتشار محتوای خطرناک ترغیب به خودکشی، آسیب 

رساندن به خود و تغذیه نامناسب، گشوده است.

هلند
رگولاتور رقابت هلندی دوم اکتبر گفت که اعتراض اپل را 
علیه جریمه ۵۰ میلیون یورویی صادره برای این شرکت به 
دلیل عدم رعایت مقررات را  رد کرده است. اپل به این تصمیم 
کهبا هدف محدود کردن موقعیت غالب اپ استور گرفته شده 

است،  در دادگاه های هلند اعتراض خواهد کرد.

لهستان
یک دیده بان لهســتانی در ســپتامبر اعلام کرد ســرگرم 
تحقیقات از شرکت OpenAI به دلیل شکایتی است که 
مدعی است چت جی پی تی، قوانین حفاظت از داده اتحادیه 
اروپا را زیر پا گذاشته است. سازمان رقابت و حمایت از مصرف 
کننده لهستان در فوریه، بازوی اروپایی آمازون را به کاربرد 

شیوه های فروش و تحویل گمراه کننده متهم کرد.

اسپانیا
دیده بان ضد انحصارطلبی اسپانیا در ژوئیه، آمازون و اپل را 
به دلیل تبانی برای محدود کردن فروش آنلاین دستگاه های 

اپل و رقبا در این کشور جریمه کرد.

نحوهدریافتفیبرنوریبرایمشترکانتهرانی

سامانه جدید اینماد همانند قبل در حال فعالیت است

سرکوب شرکت های فناوری توسط رگولاتورهای اتحادیه اروپا
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کشاورزي

مواد غذايي تقلبي در بازار زياد شــده 
است. از آب معدني و عسل و زعفران 
گرفته تا سوسيس و كالباس. در همه 
اين مواد، ردپاي تقلب ديده مي شود. 
تقلبي كه هم قيمــت و هم كيفيت را 
پايين آورده است. بررسي هاي ســازمان غذا و دارو حكايت از 

افزايش مواد خوراكي تقلبي در بازار دارد. 
خوراكي هايي كه مشــتري زياد دارند. حالا سودجويان از هر 
شيوه اي براي فروش بيشتر اســتفاده مي كنند. يا در عسل، 
شــيره قند مي ريزند يا سوســيس و كالباس شان، خميرمرغ 
دارد، آب معدني شان تقلبي است، زعفرانشان زعفران نيست 
و... سال هاست كه رسانه هاي كشــور با حجم بالايي از اخبار 
و گزارش هايي مواجه هســتند كه هركدام از آنان در صورت 
صحت مي توانــد تبعات متعــددي براي امنيت و ســامت 
غذايي كشور داشته باشــد. يك روز در كشور عنوان مي شود 
برنج  هندي وارداتي، آلوده و سرطان زاســت. بعد از آن بحث 
وجود سم خاصي در برنج هاي ايراني مطرح مي شود يا اينكه 
آبياري ســبزي هاي كشت شــده در مزارع جنوبي تهران با 
فاضاب و آب هاي آلوده اســت و در كنار اين موارد، آلودگي 
بالاي سوسيس و كالباس، مســموميت گوشت هاي وارداتي 
از هند، شيرخشك هاي چيني و آلوده، تقلبي بودن 99درصد 
آبليمو هاي موجود در بازار و اســتفاده از روغن پالم در شير و 
ماست مصرفي مردم و...  وزارت بهداشت نيز براي چندمين بار 
اقدام به معرفي كالاهاي آسيب رسان به سامت بدون معرفي 
متقلبان كرد. چند روز پيش مديركل آزمايشگاه هاي مرجع 
كنترل غذا و دارو از رتبه بندي آب هاي آشاميدني و بطري شده 
و وجود عسل و زعفران تقلبي در بازار خبر داد و درباره صدور 
مجوز خمير مرغ نيز گفت: از نظر وزارت بهداشت استفاده از 
خميرمرغ ممنوع است اما سازمان دامپزشكي بدون توجه به 

اين ممنوعيت مجوز خمير مرغ صادر مي كند. 

   كام تلخ عسل ايراني
در حالي كه شــرايط جوي و حمايت كمرنگ از زنبورداران، 
عرصه را بر توليد عسل ايران تنگ كرده است، گروهي سودجو 
با توليد عسل تقلبي، عاوه بر آنكه به حيثيت نام عسل ايراني 
در دنيا لطمــه وارد مي كنند، بازار داخلي را نيز با مشــكات 
فراوان مواجه مي ســازند. به گفته عفت رئيســي، مديرعامل 

اتحاديه سراسري زنبورداران كشــور افزايش قيمت نهاده ها 
و هزينه توليد، قيمت بالاي تمام شده عسل مرغوب و قدرت 
خريد پايين مردم براي تهيه اين نوع و در نهايت عدم مديريت 
در بازار عســل و نظارت ضعيف ســازمان غذا و دارو بر ورود 
كالاهاي نامرغوب و تقلبي زمينه ساز گسترش توزيع و فروش 
عسل هاي تقلبي در بازار شده است.  عفت رئيسي وجود عسل 
تقلبي، صنعتي و دست ســاز در بازار را عاملــي براي كاهش 
قيمت عسل مي داند و به »كسب وكار« مي گويد: متاسفانه به 
دليل ضعف سيســتم نظارتي، عسل هاي دست ساز به راحتي 
وارد بازار شــده و باعث صدمه زيادي به اين صنف مي شوند. 
وي با هشدار بر وجود اين مشكل، تاكيد مي كند: براي مبارزه 
با ورود عســل هاي دست ســاز به بازار بايد بخشي از سيستم 
نظارتي به تشكل ها واگذار شــود. وی درباره افزايش توليد و 
توزيع عسل هاي نامرغوب و تقلبي در بازار گفت: بحث توليد 
عسل هاي تقلبي از زماني آغاز شد كه هزينه تمام شده توليد 
عســل مرغوب بالا و عما صرفه اقتصادي توليد عسل براي 
توليدكنندگان از بين رفت. اين زنبوردار در ادامه با يادآوري 
اينكه به دنبال افزايش قيمت نهاده ها و هزينه تمام شده توليد 
عسل، بســياري از توليدكنندگان دچار ورشكستگي شدند، 
می گويد: به همين علت، توليد و عرضه عســل مرغوب ايراني 
كاهش يافت و در نهايت تعادل بين عرضه و تقاضا از بين رفت و 
زمينه براي ورود عسل هاي نامرغوب و تقلبي به بازار مهيا شد. 

   بدنامي زعفران ايران با گسترش تقلب
زعفران ايران كه بيــش از 90 درصد نياز بــازار جهان را تامين 
مي كند، امروزه با مشــكاتي مواجه است كه مي تواند به راحتي 
اين جايگاه را متزلزل كند و آن تقلب در تهيه اين محصول است 
كه همزمان با افزايش قيمت آن، از ســوي برخي سودجويان در 
بازارهاي داخلي و خارجي رواج يافته است. علي احتشام، عضو 
شوراي ملي زعفران در گفت وگو با »كسب وكار« با بيان اين مطلب 
كه گلبرگ هاي گلرنگ، گلبرگ گل هميشــه بهار، ريشه هاي 
گوشت خشك شده راسته، اسپري عســل و آب يا گليسيرين، 
اســتفاده از قند آئورت، كاله هاي ذرت، ريشه هاي گندم و جو، 
پرز هاي انار، زعفران هاي زينتي و تفاله هاي مجدد خود زعفران 
راه هاي عرضه زعفران تقلبي اســت، مي گويد: بيشترين تقلب 
مربوط به زعفران در كشور امارات انجام مي شود.  اين زعفرانكار 
خراساني در ادامه با اشاره به اينكه نسبت به كشور امارات در ايران 

تقلب كمتري در زعفران صورت مي گيرد، مي افزايد: تقلب هايي 
كه در كشورمان درباره زعفران صورت مي گيرد، باعث بدنام شدن 

زعفران ايران در بازارهاي جهاني مي شود. 

   افزايش قيمت؛ دليل ايجاد تقلب
 اين عضو شوراي ملي زعفران، با تاكيد بر اينكه افزايش توليد زعفران، 

كاهش قيمت اين محصول را به دنبال دارد، مي گويد: متاسفانه افزايش 
قيمت زعفران باعث ايجاد تقلب در اين محصول شده است بنابراين 
بايد با ديد بلندمدت براي بازار زعفران برنامه ريزي كنيم تا در سطح 

كان و از نظر اجتماعي منافع كل مخاطبان اين بازار حفظ شود.
 علي احتشــام با بيان اينكه اكنون 98 درصد زعفران  كشور در 
استان خراسان رضوي و جنوبي و 2 درصد در ديگر نقاط كشور 

توليد مي شــود، كمبود نقدينگي، بالابــودن هزينه  بازاريابي، 
معرفي برنــد واحدهاي تخصصي صادراتي زعفران در ســطح 
بازارهاي جهانــي، بي ثباتي قيمت ها در بــازار داخلي، ضعف 
ســاماندهي و مديريت بر بازار زعفران و وجــود فعاليت هاي 
غيرتخصصي و كنترل نشده و تقلب زعفران در بازارهاي جهاني 

را از مهم ترين مشكات صنعت زعفران ايران عنوان مي كند. 

»كسبوكار«ازتقلبوسيعدرساختوتوليدعسلوزعفرانگزارشميدهد

حقيقت تلخ عسل، سرنوشت سياه زعفران

براســاس مصوبه دولت، كارخانه هاي 
صنايع لبني موظف بودنــد از اول تير 
9۳ شــير خام تحويل درب كارخانه را 
با قيمت ۱۴۴0تومان خريداري كنند 
اما آنها زير بار اين مصوبه نرفته اند و به 
همين دليل و با گذشــت حدود پنج ماه از اين موضوع، وزارت 
جهادكشاورزي تصميم گرفته است شير مازاد بر مصرف واحدهاي 
صنايع لبني را با قيمت تضميني خريداري كند. درحالي كه خريد 
تضميني شــير خام از اوايل هفته جاري آغاز شده، صنايع لبني 
نسبت به اين امر معترض هستند و تاكيد دارند اگر دولت با اجراي 
اين طرح مي خواهد به عنوان ابزار فشار براي بالا بردن قيمت خريد 
شير خام از سوي كارخانه ها اســتفاده كند، مسلما جز شكست 

نتيجه ديگري نخواهد داشت. 
از ابتداي تير ماه كه موضوع افزايش قيمت شير خام در دستور كار 
دولت قرار گرفت و به تصويب رسيد، تاكنون هيچ تصميم قطعي 
در اين باره گرفته نشده چراكه صنايع لبني به دليل نبود كشش 
در بازار اعام كردند نهايتا اين محصول را كيلويي ۱250 تومان 
مي توانند از دامداران بخرند بنابراين با توجه به اينكه صنايع لبني 
مصوبه دولت را درباره نرخ خريد شير خام رعايت نكردند، رئيس 
سازمان تعاون روســتايي تصميم گرفت براساس قانون، خريد 
تضميني شيرخام را به قيمت مصوب )كيلويي ۱۴۴0 تومان( آغاز 

كند تا دامداران زيان نكنند. 
در همين زمينه سيد احمد مقدسي، رئيس هيات مديره كانون 
انجمن هاي صنفي گاوداران كشور نيز چندي پيش به مهر، گفته 
است: ما از اول آذر شيرخام را به هيچ كارخانه اي به قيمتي كمتر 
از ۱۴۴0 تومان نخواهيم فروخت و در صورت امتناع آنها از اين امر، 
شير توليدي خود را به دولت مي فروشيم. اين درحالي است كه 
محمدرضا اسماعيلي، مديرعامل اتحاديه سراسري فرآورده هاي 
لبني با تاكيد بر اينكه همه تاش صنايع لبني در اين جهت است 
كه قيمت اين محصولات براي مصرف كننــده افزايش نيابد به 
ايسنا، گفته است: ۷0 درصد قيمت تمام شده توليد محصولات 
لبني وابسته به شيرخام است، اگر قيمت اين كالا افزايش يابد و 
دولت نخواهد يارانه اي بپردازد يا بايد درب كارخانه ها را بست يا 

اينكه قيمت فرآورده ها را براي مصرف كنندگان بالا برد. 

   طرح كارشناسي نشده است
محمد فربد، عضــو انجمن صنفي صنايع لبني با اشــاره به اين 
موضوع كه اجراي طرح خريد تضميني شــير از ســوي دولت، 
كارشناسي شده نيست و اين كار جز شكست براي تصميم گيران 
ارمغاني در بر نخواهد داشت، بر اين موضوع تاكيد دارد كه شير 
كالاي فسادپذيري است و بايد تبديل شــود اما اگر بخواهد به 
محصولي لبني تبديل شود كارخانه ها نمي توانند آن را گران تر 
از قيمت كنوني بفروشند كه در اين صورت قادر به افزايش نرخ 
خريد شير خام هم نيستند. اين عضو انجمن صنفي صنايع لبني 
با تاكيد بر اين موضوع كه از ســوي ديگر ظرفيت كنوني تبديل 
شير به شيرخشك در كشور محدود است، ادامه مي دهد: بنابراين 
نمي توان خريد تضميني شير را به عنوان تبديل به شير خشك 

انجام داد.  فربد معتقد است كه دولت به جاي تحمل خسارت و 
زيان براي اجراي خريد تضميني شير، يارانه غيرنقدي به دامداران 
بدهد و از آنجا كه بيش از ۷0 درصد قيمت شير را علوفه تشكيل 
مي دهد، بهترين يارانه غير نقدي بــراي دامداران همان علوفه 
ارزان قيمت است، پس بهتر است به جاي خريد تضميني شير 
و پرداخت خسارت، علوفه ارزان قيمت در اختيار دامداران قرار 
گيرد. به گفته اين دامدار اگر دولت از طرح خريد تضميني شير 
مي خواهد به عنوان ابزار فشــار براي بالا بردن قيمت خريد شير 
خام از سوي كارخانه ها استفاده كند مسلما اين طرح با شكست 

مواجه خواهد شد. 

   يارانه بدهيد
محمدمهدي توكلي، عضو كميسيون كشاورزي مجلس نيز با بيان 
اينكه بايد سياست مشخصي در تعيين قيمت كالاها و محصولات 
مصرفي مردم اتخاذ شود، به »كســب و كار« مي گويد: ما براي 
قيمت گذاري محصولات و كالاهاي مصرفي بايد يا اقتصاد بازار 
را و يا اقتصاد دستوري را انتخاب كنيم چراكه مقدور نيست، يك 
بخش از برنامه را با اقتصاد دستوري و قسمت ديگر را با اقتصاد بازار 

تعريف كنيم. 
نماينده مردم اليگودرز در مجلس شوراي اسامي، با تاكيد بر اينكه 
بايد تخصيص يارانه به توليدكننده و مصرف كننده در دستور كار 

دولت قرار گيرد، بر اين موضوع تاكيد مي كند: شــير با سامت 
انسان ها گره خورده و بايد ارزان در اختيار مصرف كنندگان قرار 
گيرد، از اين رو لازم است دولت در تخصيص يارانه به آن اقدام كند.

 اين نماينده مــردم در مجلس نهــم معتقد اســت زماني كه 
تمامــي هزينه هاي توليد شــير از جملــه علوفه، مــواد اوليه 
پتروشيمي ها، حمل و نقل و دســتمزد نيروي انساني افزايش 
يافتــه، نمي توان انتظــار ثبات قيمــت محصــولات لبني را 
داشــت. وي با بيان اينكه افزايش قيمت محصــولات لبني به 
تبع افزايــش هزينه هاي جــاري توليــد آن رخ مي دهد، ادامه 
مي دهد: دولت به راحتي  مي تواند با تخصيــص يارانه از بخش 

 اعتبارات حوزه سامت، از افزايش قيمت شير و محصولات لبني 
جلوگيري كند. 

اين نماينده مردم در مجلس نهم، با بيان اينكه تا زماني كه قيمت ها 
در بازار واقعي نشود افزايش نرخ ها طبيعي است، تاكيد مي كند: ما 
معتقد هستيم كه موضوع شير و امثال چنين محصولاتي دو وجه 
دارد، يك وجه توليد كننده و يك وجه مصرف كننده كه بايد هر دو 
مورد حمايت دولت قرار گيرند. عضو كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي مجلس شوراي اسامي، معتقد است: نبايد هزينه 
پايين آوردن نرخ كالاي مصرفي مــردم را از جيب توليدكننده 

تامين كنيم. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

تدبير دولت براي بازار شير
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سبکزندگي

سيگار پشت سيگار، لعنت به 
اين خود آزار! شاعر مي گويد. 
سيگاري كه خود سيگاري ها 
انــگار مي دانند بد اســت و 
اما بازهــم مي بينيد كه لاي 
انگشتانشان تاب مي خورد و دود مي پراكند. وقتي 
مي پرسيد: چرا ترك نمي كني؟ سر تكان مي دهد: 
مي خواهم اما نمي توانم. چسب نيكوتين، آدامس 
ترك ســيگار و حتي الكترواســموك خريده ام 
ولي فايده ندارد. با انگشــتش به شــقيقه اش 
مي كوبد، اينجا ايراد دارد، اينجا وابســته شده! 
اين روزها سيگار معضلي شده است. سيگاري ها 
 كمر همت بــه تــرك آن بســته اند و در اين 
ميان بازار تبليغات براي خريد محصولات ترك 
سيگار داغ است. »ســيگار الكترونيكي« از آن 
دســته محصولاتي اســت كه به دليل تبليغات 
قوي در سراسر دنيا توانسته بازار خوبي به دست  
آورد. آخرين بررســي هاي وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــكي نشان مي دهد حدود 
12 ميليون نفر در كشــور سيگار مي كشند و اين 
در حالي است كه سالانه 30 هزار ميليارد تومان 
صرف بيماري و مرگ ناشــي از سيگار مي شود. 
بر اساس اين بررسي ها؛ ســالانه 11 هزار نفر در 
 كشور بر اثر اســتعمال دخانيات جان خود را از 

دست مي دهند.
  طي دو سال اخير هشت هزار ميليارد تومان براي 
درمان سرطان در كشور هزينه شده است و اين 
در حالي است كه ترك ســيگار كار بسيار مهم و 
با ارزشي است، زيرا اگر تنها 30 درصد از مرگ و 
مير هاي سرطان ناشي از استعمال دخانيات باشد، 
به راحتي مي توان آمار مرگ و مير ناشي از سرطان 
را كاهش داد. براي ترك سيگار اين روزها دوباره 

تبليغات الكترواسموك صدر اخبار شده است. به 
هر داروخانه اي سرمي زنيد، تبليغات اين محصول 
ديده مي شود و علاوه بر آن شبكه هاي ماهواره اي 
و سايت ها هم در اين زمينه فعال هستند اما اين 
محصول استاندارد نيســت و فاكتورهاي تاييد 
وزارت بهداشــت جهاني را ندارد. دانشمندان 
ژاپني روز پنج شنبه، ششــم آذر گفتند كه مواد 
سرطانزاي سيگار الكترونيكي تا 10 برابر بيشتر از 
سيگار معمولي است. اين خبر ضربه بزرگ ديگري 
است به اعتبار اين محصول جديد كه ادعا مي شد 
از ســيگار معمولي زيان كمتري دارد. به گزارش 
خبرگزاري فرانسه از توكيو، سيگار الكترونيكي 
كه در سراســر دنيا و به ويژه در ميان جوانان با 
استقبال خوبی روبه رو شده، با بخار مايعات معطر 
كار مي كند. بخار حاوي نيكوتين مانند ســيگار 
معمولي استنشاق مي شود اما دودي ندارد. يكي از 
مقامات وزارت بهداشت ژاپن به خبرگزاري فرانسه 
مي گويد: پژوهشــگران در بخار انواع مختلف 
سيگار الكترونيكي مواد سرطانزا مانند فرمالدئيد 
و استاليدهيد پيدا كرده اند. مقام ياد شده افزود 
اين تحقيقات كه به سفارش وزارت بهداشت ژاپن 
انجام شده، نشان مي دهد كه فرمالدئيد موجود در 
بخار سيگار الكترونيكي بيشتر از سيگار معمولي 

است. 

  سيگار ترك سيگار، كذب است
اگر سري به تبليغات اين محصول بزنيد با مدل هاي 
مختلف آن روبه رو مي شــويد. »الكترواسموك 
جديد ego قطره اي كه نيــازي به تعويض فيلتر 
ندارد«، »دستگاه ترك ســيگار الكترواسموك 
با يک ســال گارانتــي تعويــض تضميني«، 
»الكترواسموك اصل مشــكي 2013 طرحدار« 

اين مدل ها از 16هزار تومان آغاز مي شــود و تا 
220 هزار تومان هم قيمــت دارد. اين محصول 
به راحتي در دسترس اســت و انگار نه انگار كه 
به تازگي دانشــمندان راجع به ســرطانزا بودن 
آن هشدار داده اند. در همين زمينه دكتر اسلام 
پناه، پزشک و مشــاور تلفني مركز ترك سيگار 
بيمارستان مسيح دانشــوري به »كسب و كار« 
مي گويد: »مهم ترين عارضه محصول ترك سيگار 
اين است كه عادت سيگار به دست گرفتن از فرد 
جدا نمي شــود. اگر فرد با الكترواسموك سيگار 
را هم ترك كند، بعــد از مدتي چون آن عادت از 
بين نرفته است، باز به سمت سيگار بازمي گردد 
و اصلا از لحاظ علمي اين محصول تاييد نشــده 
است.« اين متخصص دليل حجم بالاي توزيع اين 
محصول در بازار داخلي را چنين شرح مي دهد: 
»متاســفانه هر محصولي كه از كشورهاي ديگر 
برگشت مي خورد و فاقد استاندارد است در بازار 
يافت مي شود و بايد اراده اي قوي تصميم بگيرد تا 
جلوي اين امر گرفته شود تا مشخص شود عده اي 
به بهانه سود اقتصادي اين محصول، با جان مردم 

بازي مي كنند!«

 ريه ناسالم با سيگار ترك سيگار
دكتر حميد سهراب پور، فوق تخصص بيماري هاي 
ريوي نيز درباره اين محصــول و عوارض آن به 
»كسب و كار« مي گويد: »سيگارهاي الكترونيكي 
كه در تبليغــات تجــاري از آنها بــه عنوان 
الكترواسموك نام برده مي شود، نه تنها در ترك 
سيگار به افراد ســيگاري كمكي نمي كند، بلكه 
اســتفاده از آنها موجب بروز مشكلات ريوي و 
گاهي سرطان در فرد مي شود. وقتي اين محصول 
خودش داراي مواد شيميايي است و حتي نيكوتين 

در آن وجود دارد، چگونــه مي تواند منجر به 
ترك سيگار بشود؟! اين روزها مطالعات علمي 
انجام شده در اين زمينه در كشورهاي مختلف 
نيز گوياي اين مساله اســت و نشان مي دهد كه 
اين وسيله نه تنها نمي تواند كمک زيادي به ترك 
سيگار كند بلكه مي تواند بيماري هاي مختلفي نيز 
براي افراد ايجاد كند اما متاسفانه اين روزها براي 

كسب ســود اقتصادي تنها گزينه اي 
كه مــورد توجه قــرار نمي گيرد 
سلامت مردم است. اين محصول 

داراي قيمت هاي مختلفي است، 
بســته بندي  جذابی دارد ولي 
از ســلامت يا ترك سيگار در 
آن خبري نيست. نيكوتين يا 

موادي كه در اين وسيله از آنها 
استفاده مي شــود، از آنجايي 

كه ارتباط مســتقيمی با 
ريه ها دارد، ســبب بروز 
برونشيت مزمن و التهاب 
ريه ها مي شود. بر اثر اين 
التهابات و فعل و انفعالاتي 

كه در ريه ها رخ مي دهد، مواد 
ســمي به نام راديكال هاي آزاد در 

ريه ها به وجود مي آيد و در نهايت 
مي تواند به سرطان ريه منجر 

شود.«

»كسبوكار«درگفتوگوباكارشناسان،مضرات»الكترواسموك«رابررسيميكند

سيگارتركسيگار،تركسيــــگارنميكند!

مربیانبدونبیمهباحقوقپایین

مهدكودكهایخاكستـریشهر
خانواده ها كودكانشــان را بــراي آموزش مهارت هــاي زندگي و آينــده اي بهتر به 
مهدكودك ها مي فرســتند امــا وقتي پاي درد و دلشــان مي نشــيني از بدخلقي و 
پرخاشگري كودكانشان بعد از ورود به آنجا شكايت دارند. كودكاني كه پدرومادر شاغل 
دارند و از سه ماهگي با محيط مهد آشنا مي شوند نيمي از اوقات زندگي و كودكي شان 
را در مهدكودك ها مي گذرانند. درصد بسيار زيادي از مربياني كه در اين مهدكودك ها 
به آموزش كودكان مي پردازند هيچ گونه مهارتي در اين زمينه ندارند و اغلب مدرك 
رشته تحصيلي آنها ربطي به شغلشــان ندارد. دوران كودكي تاثيرگذارترين دوران 
زندگي انسان است كه متاسفانه قرباني بي توجهي ها و ســهل انگاري هاي مديراني 
مي شود كه حساسيت آن را به بازي مي گيرند.  نشسته روي لبه سيماني باغچه اي كه 
درخت هاي خشك شده اش را گل هاي پارچه اي بي رنگ و رو چسبانده اند. صورتش را 
ميان كف دست هايش گرفته و آرنجش را به زانوهايش چسبانده و به دوردست ها نگاه 
مي كند. دوردست هايش همكلاسي هايي هستند كه در استخري پر از توپ هاي رنگي 
بالا و پايين مي پرند. گاهي سر همديگر را به زير توپ ها فشار مي دهند و گاهي دور از 
چشم مربي سعي دارند توپ را در جيب هايشان بگذارند و در كلاس به همديگر پرتاب 
كنند و فرياد مربي را بشنوند. مربي اجازه بازي كردن با بچه ها را به او نمي دهد. هراز 
گاهي چشم به چشم مي شوند و اخم هاي معلم را كه مي بيند دلش براي فرو رفتن در 
استخر توپ بيشتر غنج مي رود. لاله گوش تا زير فكش قرمز شده و دست هاي سردش 

را بر گوش داغ شده اش مي كشد و به سمت استخر توپ مي دود. 

  خانه هاي كلنگي و كلاس هاي تاريک 
لبخند اغراق آميز و رنگ پريده حاجي فيروز هايي كه انگار سال ها پيش با رنگ پلاستيك 
روي ديوار كشيده اند، همراه تكه هاي آجر بيرون زده از ميان صورتشان ترس را به جانت 
مي اندازند. كف سيماني كلاس ها را انگار بارها و بارها با رنگ قرمز پوشانده اند و دوباره 
رنگ ها تكه تكه شده است. كلاس ها تاريك است و پنجره هاي كوچكش را مرغابي هاي 
شوميزي گرفته اند. در اين خانه دوطبقه 8 اتاق تبديل به كلاس شده اند، يك اتاق به 
نام اتاق بازي است كه با موكت فرش شده و بطري هاي پر از الكلي كه خزندگاني را در 
آن گذاشته اند نشان از استفاده فضاي آزمايشگاهي دارد. دو نفر خدمه ميانسال مدرسه 
مي دوند تا هرچه زودتر غذاي بچه ها را در آشپزخانه فراهم كنند. بوي پيازداغ خوراك 

لوبيا تمام فضاي سالن و كلاس ها را پر كرده است. 

 حقوق 300 هزار توماني بدون بيمه
 مربي يكي از كلاس هــا مي گويد: براي ثبت نام هر كدام از بچه ها شــهريه اي معادل 
400هزار تومان گرفته مي شود اما به گفته مدير مدرسه تمام شهريه صرف هزينه غذا و 
چيزهاي ديگر مي شود. ما مجبوريم اول مهر هر سال خودمان براي تزئين كلاس هايمان 
ايده بدهيم. تنها چيزي كه در اختيارمان مي گذارند مقداري كاغذ رنگي و چســب و 
شوميز است. گاهي شوهرم در درست كردن اين تزئينات كمك مي كند اما اين داستاني 
است كه هر سال دهه فجر هم تكرار مي شود. دريافتي ماهانه من در هر ماه 300 هزار 
تومان بدون بيمه است. در دانشگاه حسابداري خوانده ام و متاسفانه هزينه هاي زندگي 
زياد است و همسرم به تنهايي نمي تواند از پس آنها بربيايد و مجبورم كمك خرجش 
باشم. دختر مدير مهد به تازگي از همسرش جدا شــده و مدير او را به عنوان ناظم در 
كودكستان استخدام كرده است و 4 نفر از 8 مربي از اعضاي فاميل و آشنايان او هستند. 
متاسفانه مربيان هيچ مهارتي براي اداره كلاس و مديريت كودكان ندارند. گاهي دور 
ميزش حلقه زده اند و هر كدام چيزي مي خواهند. يكي براي بيرون رفتن اجازه مي گيرد، 
ديگري مي خواهد خميربازي كند، دو نفر از بچه ها هم در گوشه اي از كلاس به جان هم 
افتاده اند. مربي كلافه شده و فرياد مي زند تا بچه ها را آرام كند اما اين آرامش لحظه اي 

بعد دوباره به همهمه تبديل مي شود. 

 مربي هايي كه در كودكان توليد ترس مي كنند
دكتر هراير دانليان؛ روانشــناس كودك درباره فضاي چنين مهدكودك هايي به 
»كسب وكار« مي گويد: هنوز در كشــورهاي غربي هم ضرورت وجود مهدكودك 
براي كودكان اثبات نشــده اســت. كودكان در چنين ســني نياز بــه ارتباطات 
بازي گونه دارند. حالت هايي مانند اندوه، خشــونت، شــادي، محبت، اميدواري 
و امثال آن در دوره مهدكودك و دبستان شــكل مي گيرد. گروهي از مربيان كه 
باعث ايجاد مشــكلات عاطفي در كودكان مي شوند، كســاني هستند كه منشأ 
ترس را در كودكان به وجود مي آورند. اين منشــأ ترس را مي توان با تنبيه بدني 
يا لفظي و حتي طرز نگاه در كــودكان ايجاد كرد. به همين دليــل اين انتظار از 
سازمان هاي مســئول از جمله سازمان بهزيســتي و همچنين آموزش و پرورش 

 مي رود كه نســبت به آموزش مربيان پيــش از ورود آنان بــه كار اقدامات لازم 
را انجام دهند. 

 صلاحيت وضعيت رواني مربيان مهد كودك
به گزارش ايسنا، چندي پيش آرزو ذكايي؛ مديركل دفتر امور كودكان و مهدهاي 
كودك  سازمان بهزيستي كشور از اجراي طرح »پرونده سلامت رواني و اجتماعي 
براي مربيان و مديران مهدهاي كودك« از ســال آينده در سراســر كشــور خبر 
داد و گفت: در حال حاضــر در گزينش مربيان و مديران مهدهــا، دريافت گواهي 
سلامت روان و جسم آنها بسيار مهم است و آن گواهي در پرونده مهدهاي كودك  
وجود دارد. در اين طرح مربيان و مديران در طول ســال دو بــار مورد ارزيابي هاي 

 رواني و اجتماعي قــرار می گيرند تا مطمئن شــويم اين افراد از ســلامت كامل 
برخوردارند.  در آغاز سال تحصيلي 93 سازمان بهزيستي آيين نامه اي را براي نحوه 
فعاليت مهدهاي كودك در كل كشــور اعلام كرد. در اين بخشنامه ريز هزينه هاي 
دريافتي از خانواده ها به همراه خدمات مهدها ارائه شده است. اما چند درصد از مهدها 
اين بخشنامه را رعايت مي كنند؟ چند درصد والدين از وجود چنين قوانيني آگاهي 
دارند؟  سال هاي سال است كه ادارات و سازمان هاي مختلف هر كدام مهدكودكي را 
براي نگهداري از فرزندان كودكانشان راه اندازي مي كنند و مديريت آن را به كساني 
مي سپارند كه هيچ گونه تجربه اي از آموزش و پرورش كودكان ندارند. اين داستان هر 
سال همچنان تكرار مي شود و همراه با آن تعداد كودكاني كه با ترس به كودكي شان 

خيره مي شوند، بيشتر مي شود. 
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اصناف

مبحث سرقفلي به عنوان بزرگ ترين 
معضل جامعه اصناف زمينه بسياري 
از مشكلات را براي كسبه ايجاد كرده 
است و صنوف خواستار اصلاح قوانين 
آن هســتند. مقوله اي كه تابع توافق 
طرفين اســت و به گفته فعالان صنفي در ايــن ميان مالك 
تنها به منافع شخصي خود مي انديشــد و به عنوان مثال در 
حالي به خواســته صنوف مبني بر صدور يــا تغيير كاربري 
رضايت مي دهند، كه مبالغ ســليقه اي كه اعــلام مي كنند 
را به آن پرداخت كننــد. تقريبا همه فقهــا و مجتهداني كه 
در زمينه ســرقفلي بحــث كرده اند،  وجود چنيــن حقي را 
 براي مالك تاييد كرده اند اما كمتر كســي به مبنا و علت آن

 اشاره كرده است. 

سرقفلي، عامل بازدارنده براي صدور پروانه كسب 
و تغيير كاربري

رئيــس اتحاديــه تابلوســازان تهــران بــا اعــلام اينكــه 
ســرقفلي يكــي از معضــلات جامعــه اصنــاف به شــمار 
مــي رود، اظهــار داشــت: مبحث ســرقفلي مشــكلاتي را 
 در راســتاي صــدور پروانه كســب بــراي صنــوف ايجاد 

كرده است. 
مهران اشــرفي در گفت وگو با »كســب وكار« افــزود: مالك 
اجازه اخذ پروانه كســب را بــه واحد صنفــي نمي دهد و در 
قبال رضايــت براي صدور پروانه كســب، خواهــان مبالغي 
ميليوني اســت كــه ايــن موضــوع با توجــه به شــرايط 
 ركودي كــه در بــازار اكثر صنوف حاكم اســت، خواســته 

نابه جايي است. 
وي بــا بيــان اينكــه مبحث ســرقفلي بــر پايه و اســاس 
سستي اســتوار شــده اســت، تصريح كرد: از طرفي برخي 
از مالكان پيش از انقلاب اســلامي كشــور را ترك كرده اند 
و به طور مثــال اگر تابلو ســازي بخواهد براي صــدور مجوز 
كســب يا تغيير رســته اقــدام كند، بــا توجه بــه قوانين 
 اتحاديــه نمي توانــد ايــن مجــوز را بــراي واحــد صنفي 

صادر كند. 
اشــرفي تاكيد كرد: اتاق اصنــاف بايد در قوانيــن بازنگري 
كنــد و شــرايطي فراهــم شــود تا صــدور پروانه كســب 

و قانونمنــد شــدن واحد هــاي صنفــي كــه خواســتار 
 قانونمنــد شــدن فعاليتشــان هســتند، هرچــه زودتــر

 انجام شود. 

تضمين ســلامت فعالان صنوف با اصلاح برخي 
قوانين

رئيس اتحاديه تعويض روغني هــاي تبريز گفت: واقعيت اين 
است كه سرقفلي، يك نوع خريد و فروش است، كسي چيزي 
را مي فروشــد و ديگری حق تملك آن را ندارد و طرف ديگر 
چيزي را مي خرد و قاعدتا بايد حق تملك مطلق در كليه منافع 
آن را دارا باشــد، ولي به دليل عدم نظارت مديريت شده، يك 
طرف معامله )فروشــنده( مي تواند مطالبي گنگ، نامفهوم و 
سراپا ابهام كه اساسا موضوع خريد و فروش را منتفي مي كند 

به خريدار تحميل كند. 
حبيــب ژيــان آذر با اعــلام اينكه ايــن رويه در شــان يك 
جامعــه خدامحــور، عدالت محــور و ايمان محور نيســت، 
اظهار داشــت: آيا شايســته اســت كه كاســب آبرومند و 
شرافتمندي بعد از ســال ها زحمت خداپســندانه در زمان 
پيري با شــرايط نابــه هنجار فــروش يا اجــاره دادن مغازه 
خود مواجه شــده و اســاس زندگي خــود و خانــواده اش 
را در معــرض نابودي ببينــد؟ اين چه عقلانيــت و عدالتي 
 اســت كه جامعه اصناف را اين چنين گرفتــار ناملايمات و

 ناهنجاري مي كند؟
وي تصريح كرد: مديريت اجتماعي به معناي اين اســت كه 
دستگاه حاكم، كليه عوامل دخيل در فعل و انفعالاتي كه منجر 
به توسعه يا عدم توســعه يك جامعه مي شود را برنامه ريزي و 
مديريت كند.  رئيس اتحاديه تعويض روغني هاي تبريز گفت: 
مثال روشن، تعيين ســاعت كار قانوني براي استخدام يا عقد 
قرارداد كار مابين كارگر و كارفرما، به لحاظ صيانت از سلامت 
نيروي كار به عنوان اصلي ترين عامل توســعه و پيشرفت يك 
جامعه اســت. اگر نيروي كار ناســالم و مريض باشد سيستم 
توليد و توزيع در جامعه به مخاطره مي افتد، درحالی كه يكي 
از دغدغه هاي اصلي مديريت جامعه حفظ ســلامتي نيروي 
 كار اســت. در مباحث اقتصادي و اجتماعي همه امور به هم 

مربوط است. 
 ژيان آذر با بيان اينكه ســلامت رواني به سلامت اقتصادي و 

سلامت اجتماعي به كار و توليد مرتبط هستند، عنوان كرد: در 
بخش بازار و توزيع نيز كه اساس يك اقتصاد آزاد و پوياست، 
سلامت رواني و جســمي نيروي كار عامل اصلي شكل گيري 
يك سيستم سالم اســت و حتما بايد مديريت جامعه در اين 
عرصه ورود كرده و عوامل شكل دهنده اين سلامتي را به حال 
خود واگذار نكند. وي اذعان داشــت: بنابراين وقتي مي بينيم 
موضوع سرقفلي روابط اقتصادي و اجتماعي شبكه توزيع كشور 
را تهديد مي كند به جا و شايسته اســت كه در اين خصوص 

بازنگري و اصلاح امور انجام پذيرد. 

سوءاستفاده از مقوله اي كه قانون جامعي ندارد
مجتبي يوسفي فعال صنف ســوپرماركت گفت: نبود قانوني 
جامع درباره سرقفلي باعث شده تا صنوف همواره از مشاوران 
حقوقي مشــاوره بگيرند و به شــخصه دربــاره اين مبحث 

مشكلاتي برايم به وجود آمده است. 
وي ادامه داد: خواستم مغازه اي كه حق سرقفلي آن در اختيار 
من بــود را با اجازه مالــك اجاره دهم. مالك مغازه شــخص 
كهنســالي بود كه تمام امور را به يك آقا ســپرده بود و هيچ 
دخالتي در كارها نداشت. كار به جايي رسيد كه اين آقا عنوان 

كرد كه مغازه را مي توانــي اجاره دهي و مالــك نبايد از اين 
موضوع با خبر شود و مبلغي را به من پرداخت كني. 

اين فعال صنفي افزود: اين شــخص خواسته خود را در حالي 
مطرح كرد كه طبق قانون مالك بايد از اجاره محل با خبر باشد 

و در سند هم قيد شود. 
اين آقا از نشــان دادن وكالت نامه به ما هم خودداري كرد و 
گفته هاي وي شــفاهي بود. مجتبي يوســفي گفت: در حال 
حاضر هم هيچ اقدامي انجام نداده ام و به دنبال مشاوره حقوقي 

هستم. 

»کسبوکار«ضرورتبازنگريدرقوانينسرقفليرابررسيميکند

سرقفلي؛ تهديدي براي روابط بين شبکه توزيع

بيــش از 350 هزار فقره بازرســي از 
واحدهاي صنفي سراسر كشور در آبان 
ماه سال جاري توسط بازرسان واحد 
بازرســي و نظارت اتاق هــاي اصناف 
سراسر كشور انجام شــد. به گزارش 
»كسب و كار« بر اســاس آمار و اطلاعات اعلام شده از سوي 
مديريت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران، در آبان ماه سال 
جاري از بخش هاي خرده فروشــي، عمده فروشي، خدماتي، 
توليدي، انبارها و ســردخانه ها، 357 هــزار و يكصد و چهل و 
چهار فقره بازرســي از واحدهاي صنفي سراسر كشور صورت 
گرفته است.  طبق اين گزارش، از اين تعداد 18 هزار و يكصد و 
هشتاد و پنج مورد منجر به تشكيل پرونده شد كه ارزش ريالي 
اين پرونده ها بيست و شش ميليارد و ششصد و شانزده ميليون 
و سيصد و سيزده هزار و ششــصد و سي و شش ريال است كه 
براي رسيدگي به تعزيرات حكومتي، سازمان ها و ادارات ذيربط 

ارسال شده است. 

متجاوز از 12 هزار فقره شــكايت، قابل پيگيري 
تشخيص داده شد

بر اســاس اين گزارش، بعد از بررســي هاي معموله و ارزيابي 
كارشناسان دوازده هزار و نهصد و بيست و شش فقره شكايت 
قابل پيگيري تشخيص داده شد و از كل شكايات قابل پيگيري 
18 درصد منجــر به رضايت شــاكي، 28 درصد متخلف، 41 
درصد غير متخلف و 13 درصد دردست بررسي است. طي اين 
دوره از مجموع سيزده هزار و ششــصد و پنجاه فقره شكايت 
توسط واحدهاي بازرســي و نظارت اصناف كشور 60 درصد 
در بخــش كالا و 40 درصــد در بخش خدمات اســت كه از 
مجموع شــكايات دريافتي 21 درصد به صورت حضوري، 61 
 درصد تلفني و 18 درصد به صورت كتبي دريافت و رسيدگي 
شده است.  گزارش هاي رسيده حاكي اســت كه در آبان ماه سال 
جاري، قيمت ميــوه و مركبات، صيفي جات، حبوبــات، مواد لبني، 
 گوشت قرمز، پودر شوينده و لاستيك خودرو با افزايش چند درصدي 
رو به رو بود.  همچنين بيشــترين تخلفات صــورت گرفته در آبان 

ماه ســال جاري، در حوزه كالا و خدمــات مربوط به نــان، ميوه و 
مركبات، صيفي جات، گوشــت مرغ، موادلبني، حبوبات، گوشــت 

قرمز و در بخش خدمات، مربوط به مشــاوران املاك و آرايشگران 
بود.  طبق اين گزارش، بيشــترين عناوين تخلف مربــوط به درج 

نكردن قيمت با هفــت هزار و چهارصــد و نــود و دو فقره تخلف، 
گرانفروشــي با پنج هزار و ششصد و نود و ســه مورد تخلف و صادر 

 نكــردن صورتحســاب با يك هــزار و نهصــد و نود و شــش فقره 
تخلف بود. 

بيشاز350هزارفقرهبازرسيازواحدهايصنفيکشورانجامشد

عدم درج قيمت در صدر تخلفات صنفي

رئيس اتحاديــه كفش ماشــيني و پلاســتيكي بــر لــزوم ورود برندهاي 
شناسنامه دار در كشــور تاكيد كرد و گفت: برندهاي شناسنامه دار در حوزه 
كفش بايد وارد شــوند تا بــا ارائه خدمــات پس از فروش و بحث مشــتري 
 مــداري، محصــولات بي كيفيت و تقلبــي از محصــولات واقعــي تمييز 

داده شوند.
 ناصر حاج هاشــمي افــزود: به دليــل ورود اجنــاس بي كيفيــت چيني، 
تشــخيص محصولات باكيفيت بســيار دشــوار بوده و به همين خاطر بايد 
محصولات و برندهاي شناســنامه دار وارد شوند و اجناســي را اجازه فروش 
دهند كه كنترل شــده و عــوارض گمركــي پرداخت كرده انــد. وي افزود: 

برندهاي شناســنامه دار بايــد از طريق درســت و صحيح با اخــذ عوارض 
 گمركي و كنترل شــده وارد كشــور شــوند و اجناســي را اجــازه فروش

 بدهنــد كه از مبادي رســمي وارد كشــور شــده باشــند و افــراد نتوانند 
سيســتم را دور بزنند. به گفته حاج هاشــمي نظارت وكنتــرل محصولات 
وارداتــي در حــد كافي نيســت و به عبارتي ســر مــردم كلاه مــي رود و 
 شــعور مردم را در نظــر نمي گيرنــد در حالي كــه مردم جنــس مرغوب 

را تشخيص مي دهند.
 به گــزارش ميــزان، وي افــزود: دلالان با دور زدن، مردم را ســر كيســه 
 مي كنند. از طرفي وقتي قيمت محصولات توليــد داخل به دليل هزينه هاي 

 ســر ســام آور گران تمــام شــود، بســتر ورود كالاي قاچاق بــه راحتي 
فراهم مي شــود.  حاج هاشــمي با بيــان اينكه برندهاي معــروف كفش در 
ايران شــناخته شــده اند، افزود: برندهاي بنام، مانند پومــا، آديداس، جي 
اوك، نايــك و اكــو نمايندگي هــاي بــه نام هســتند كه بــا خدمات پس 
 از فــروش مشــتري را نســبت بــه محصــول خــود مطمئــن مي كنند. 
به گفتــه حــاج هاشــمي بــا ورود برندهــاي شناســنامه دار بــا كمك 
اتحاديه هــا مي تــوان تشــخيص داد كــه چــه كفشــي تقلبــي و چــه 
 كفشــي اصل اســت و ايــن نمايندگي ها و شــركت هــا پاســخگو بوده و 

مسئول هستند. 

لزوم ورود برندهاي مشهور كفش به كشور
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

كانال تلگرامي گنجينه كتاب داراي بخش »ياران گنجينه كتاب« است كه 
اعضاي كانال دست نوشته هاي خود را براي انتشار در كانال مي فرستند. 
در اين ستون هر روز با اين دست نوشته ها همراه خواهيم شد. در صورت 

علاقه مي توانيد متن هاي خود را براي اين كانال بفرستيد.

رنگ عزا
  زهره زرگر

مادرم وقتى مرد، پاسبان ها همه كاسب بودند. 
مرد همسايه از من پرسيد: دخترم كمك مى خواين؟

من از او پرسيدم... 
من از او هيچ نپرسيدم و از او هيچ نخواســتم من و فقط چشم در نگاهش 

دوختم پاسخى سر دادم: ممنون همه چى رو به راهه... 
و نبود خوب نبود، حال ويرانه من خوب نبود، بس كه ناليدم اندر سر خود، 

درد موج مي زد لابه لاى خاطرات ناتمام مانده من. 
مادرم وقتى مرد، پدرم بى خبر از راه رســيد، خواهرم گريان شد، دست در 

گريبان پدر انداختم: پدر مادر رفت! 
مادرم لالايى مى خواند، خط خوبى كه نداشت 

اما شعرهاى خوبى مي سرود وصف حال من سرگشــته خام، تا شوم بس 
پخته تا نيفتم به دام. 

مادرم وقتى مرد، سنگ قبر شد گران، كفن و كافور وگلاب، من و خواهرمو 
يك بطرى آب. 

بر سر خاك مزارش رفتيم تا به تاريكى تا شب مهتاب. 
تا آواز اذان، تا نماز وحشت
وحشت از حس نبود مادر

وحشت از تجديد فراش يك مرد
وحشت از خانه اى بى بوى غذا 
وحشت از مشكى، از رنگ عزا

@ganjine_ketab
منبع: گنجينه كتاب

ياران گنجينه كتاب

آيا تا به  حال از خود پرسيده ايد چه چيزي باعث متمايز شدن 
فروشندگان حرفه اي از ديگران مي شود؟

بسيار اهميت دارد كه بدانيد فروشــندگان حرفه اي براي 
كسب موفقيت بايد چه كارهايي انجام دهند و از چه كارهايي 
بپرهيزند. گاهي اوقات فروشندگان عاداتي دارند كه آنها را 

از موفق شدن دور مي كند. 
مي خواهم 6 رازي را با شما در ميان بگذارم كه فروشندگان 
حرفه اي بايد در هنگام فروش از آنها دوري كنند. اگر شما 
نيز بتوانيد از اين 6 اشتباه اجتناب ورزيد، كم كم در حيطه 
شغلي تان به يك رهبر تبديل مي شويد و از ثروت و شهرتي 

كه كسب مي كنيد، لذت خواهيد برد. 

 ۱. آنها به مشتري اجازه مي دهند كه فرايند فروش را در 
دست بگيرد

بهترين روش كنترل فرايند فروش اين اســت كه ســوال 
بپرسيد. اگر سوالات خوبي بپرســيد، مي توانيد مشكلات 
شخصي يا سازماني مشتري تان را شناسايي كنيد و بسنجيد 
كه آيا محصول شما مي تواند گرهي از مشكلات مشتري باز 
كند يا خير. همچنين اين بهترين روش براي كشــف نيازها 
و ارزش هاي مشتري و شناســاندن خودتان به عنوان يك 

متخصص است. 

 ۲. آنها قبل از جلســه فــروش به تحقيق  و بررســي 
نمي پردازند

اگر آنقدر خوش شانس بوديد كه توانستيد جلسه فروشي با 
مدير يكي از شركت هاي هدف تان داشته باشيد، بهتر است از 
قبل كمي تحقيق كنيد. متاسفانه من به بدترين شكل ممكن 

اين درس را آموختم. 
مدتي بود كه مي خواستم مشتري سازمان خاصي را به دست 
آورم و در نهايت شــانس با من يار بود و توانستم جلسه اي 

با آنها بگذارم. با اين حال آنقدر وقت نگذاشتم و درباره آن 
شركت تحقيق نكردم و درنتيجه بيشــتر زمان جلسه به 
معرفي مسائل ساده و اساسي آن سازمان گذشت و من فرصت 
چنداني براي معرفي محصولاتم نداشــتم. بديهي است كه 
نتوانستم چيزي به آنها بفروشــم، اما درسي از اين موضوع 

آموختم كه تا آخر عمر فراموش نمي كنم. 
قبل از آنكه با مشتري تماس بگيريد يا جلسه اي بگذاريد، 
زماني را صرف تحقيق و بررسي كنيد. اينگونه شانس بسيار 

بهتري در رسيدن به اهداف تان خواهيد داشت. 

 ۳. آنها در طول فرايند فروش خيلي صحبت مي كنند
بسياري از فروشندگان وقت زيادي را صرف صحبت كردن 
طولاني درباره تخصص شان، محصول، ويژگي هاي محصول، 

خدمات و مسائل ديگر مي كنند. 
اين صحبت ها به متقاعد كردن مشتري به خريد از شما كمكي 
نمي كند و حتي ممكن است آنها را به اين فكر بيندازد كه شما 
توجهي به خواسته هاي شــان نمي كنيد. از مشتري درباره 
تجربه ها و نيازهايش سوال كنيد تا بتوانيد بهترين راه حل يا 

استراتژي را به او پيشنهاد كنيد. 

 ۴. آنها اطلاعات بي ربطي ارائه مي كنند
زماني كه در دنياي تجارت بودم، در جلســات بي شماري 
شــركت مي كردم و بارها ديده بودم كه فروشــندگان از 
چيزهايي صحبت مي كنند كه كاملا به افراد حاضر در جمع 

بي ارتباط است. 
براي مشــتريان اهميتي ندارد كه شما چه پشتوانه مالي اي 
داريد يا چه كساني مشتري شــما هستند؛ آنها فقط به اين 
موضوع فكر مي كنند كه محصول يا خدمت شما به دردشان 
مي خورد يا خير. بيشــتر زمان جلســه را به بيان مزاياي 
محصول تان در رابطه با مشكل يا خواسته مشتري بپردازيد 

تا آنها متقاعد شــوند كه محصول تان مشكل آنها را حل و 
زندگي شان را ساده تر مي كند. 

 ۵. آنها آمادگي توضيح درباره محصولات شان را ندارند
همان اوايل كه تازه وارد دنياي فروش شــده بودم، روزي با 
مشتري اي تماس گرفتم تا پيامي در صندوق پست صوتي اش 

بگذارم، اما ناگهان خودش تماس مرا پاسخ داد. 
من كه اصلا آمادگي نداشتم، به جاي اينكه سوالات درست و 
حسابي بپرسم و كنترل مكالمه را در دست بگيرم، تمام وقتم 
را صرف پاسخ دادن به سوالات او كردم. اين موضوع باعث شد 
مشتري كنترل فرايند فروش را تمام و كمال در دست بگيرد و 
چه در جلسه فروش شركت كنيد، بسيار مهم است كه آمادگي 
كافي داشته باشيد. يا حتي بيش  از حد آماده باشيد. آمادگي 
يعني داشــتن تمام اطلاعات مرتبط، از جمله قيمت، سابقه 
و نمونه در ذهن يا روي كاغذ و فهرستي از سوالاتي كه بايد 
بپرسيد. پيشنهاد مي كنم چك ليستي شامل تمام اطلاعات 
مورد نياز داشته باشيد و قبل از هر تماس يا جلسه آن را بررسي 
كنيد. مهم نيســت كه تا به  حال چندين بار تماس تلفني يا 
جلسات فروش داشته ايد؛ هميشه بايد قبل از تماس يا جلسه 
همه چيز را آماده كنيد. شما فقط يك بار شانس اين را داريد 

كه تاثير خوبي روي مشتري بگذاريد. آن را از دست ندهيد. 

 6. آنها نمي توانند معامله را ببندند
اگر داريد محصول يا خدماتي را به فروش مي رسانيد، بايد از 
مشتري بخواهيد كه آن را بخرد. به ويژه وقتي مدتي را صرف 
بررسي كرده ايد و مي دانيد كه محصول شما مي تواند نياز يا 
مشكل مشتري را حل و به او كمك كند. مادامي كه به روشي 
مودبانه، با اعتماد به نفس و خيرخواهانه از مشتري بخواهيد 

محصول تان را بخرد، نتيجه خوبي نيز خواهيد گرفت. 
www. modiresabz. com :منبع

اجتناب از 6 اشتباه در فروش حرفه اي

بازاريابی سبز چيست؟
بازاريابى سازگار با محيط زيست يا »بازاريابى 
سبز« روشــى از دادوستد اســت كه در آن 
تقاضاى مصرف كننــدگان در رابطه با ترويج 
فرهنگ محافظــت از محيط زيســت، مورد 
توجه قــرار مى گيرد. كمپين هــاى بازاريابى 
ســبز، برتــرى ويژگى هــاى محصــولات و 
خدمات شــركت خود را در زمينه  حفاظت از 
محيط زيست پررنگ مى كنند. اين ويژگى ها 
معمولا شــامل مواردى مانند استفاده از مواد 
ســازگار با محيط زيست در بســته بندى ها، 
افزايش بازده  مصرف انرژى در محصولات برقى، 
كاهش مصرف مواد شيميايى در محصولات 
كشــاورزى، يا كاهش توليد ســموم و ديگر 

آلاينده ها در فرايند ساخت محصول هستند.
بازاريابــان بــه تقاضــاى رو بــه رشــد 
مصرف كنندگان براى محصولات ســازگار با 
محيط زيســت، به چند روش پاسخ مى دهند 
كه هر يك از آنها يكى از اجزاى بازاريابى سبز 

است. اين روش ها عبارتند از:
1. تاكيــد روى ويژگى هــاى ســازگار بــا 

محيط زيست محصول
 2. معرفى محصولات جديد مطابق با سليقه  
مشتريان؛ محصولاتى با بازدهى مصرف انرژى 
بالا، اســراف كم، طول عمر زياد و سازگار با 

آب وهواى بومى
3. طراحى مجدد محصولات موجود، با توجه 
به تقاضاى مصرف كنندگان. گرايش مشتريان 
به ســوى كمپين هــاى بازاريابــى كه روى 
اخلاق طبيعت دوســتانه و فوايد محصولات 
شركت شان براى محيط زيست تاكيد دارند، 

در حال رشد است.
بسيارى از شــواهد نشــان مى دهند كه بعضى از 
شــركت ها، تنها جهت كســب منافع بيشتر روى 
بازاريابى ســبز تاكيد دارند. گرچه شركت هايى نيز 
هســتند كه محصولات شــان را با حساسيت هاى 
همه گير محيط زيســت هماهنگ مى كنند؛ زيرا 
صاحبان و مديران آنها به اندازه  خشــنودى و رفع 
نياز ها و خواسته هاى مصرف كنندگان، در برابر حفظ 

محيط زيست نيز احساس مسئوليت مى كنند. 
www.chetor.com

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اجازه ندهيد كلمات و عباراتي چون »پيروزي« يا »شكست« به غول هايي تبديل شوند كه فقط تصميم گيري 
نهايي را براي شما سخت تر كنند. 

 توجه بي حد و حصر به نتيجه كار كه پيروزي يا شكســت است، ترس شما را در 
مرحله مهم تصميم گيري افزايش مي دهد و اصولا ترس از شكست 
مانع گرفتن تصميم هاي درست مي شود. منظور من اين نيست كه 
خطرات احتمالي را بررســي و پيش بيني نكنيد، بلكه مد نظر قرار 

دادن خطرات احتمالي توان ما را براي مقابله با خطرات بيشتر مي كند. توجه 
به خطرات احتمالي و پيش بيني آنها ابدا به معناي ترس از تصميم گيري نيست، بلكه 

برعكس شجاعت و تيزهوشي شما در گرفتن تصميم هاي بهتر را بيشتر مي كند و آگاهي تان را نيز 
نسبت به آنچه قرار است اتفاق بيفتد، افزايش مي دهد. منظور من اين است كه ترس از شكست مانعي بر 

سر راه شما نباشد، شما فرايند تصميم گيري و اقدام و عمل را به طور كامل طي كنيد و اجازه ندهيد كه ترس 
از شكست به عنوان يك گزينه در فرايند تصميم گيري شما دخالت كند. بنابراين آن را به طور كامل حذف كنيد. 

@PracticalManagement

از شكست نترسيد

استراتژي خود را به كلينيك ببريد
استراتژى و مديريت استراتژيك از نخستين واژه هايى هستند كه هر تازه واردى 
به دنياى مديريت، آنها را به هزار شكل و روايت مى شنود.اين را تقريبا همه ما قبول 
داريم كه هر فردي، هر سازماني و هر كشوري براي موفقيت بايد استراتژي داشته 
باشد، اما مشكل آنجا آغاز مي شود كه ما به اشتباه فكر مي كنيم كه استراتژي داريم، 
اما در واقعيت نه. استراتژى اى در كار نيســت. همان گونه كه آدم ها گاهي مريض 
مي شوند و مي ميرند، استراتژي ها نيز ناخوش مي شوند و جان مي دهند و در واقعيت 
از بين مى روند. در ادامه 3 نشانه به شما معرفي مي كنم كه اگر در زندگي يا سازمان 
يا كشور وجود داشت، سيگنالي است كه بيانگر مريضي يا مرگ استراتژي شماست. 

 ۱. نشانه واترلو
اين نشانه از آخرين جنگ ناپلئون كه منجر به شكست وي شد، برگرفته شده 
است. اگر شما چه به عنوان يك فرد و چه به عنوان يك سازمان و چه در عرصه 
كشورداري فعاليت همزمان و ســنگين در چندين جبهه متفاوت و در برابر 
رقباي متعدد داريد، اين نشانه خوبي نيست. هيچ فردي يا سازماني يا كشوري 
نمي تواند همزمان در همه حوزه ها عملكرد مناسبي داشته باشد. اگر چنين 
رفتار كنيد، در همه چيز عملكرد ضعيفي خواهيد داشــت. به اين مي گويند 
همزمان دنبال دو خرگوش دويدن. هيــچ كدام را نمي توانيد به چنگ آوريد. 
اين موقعيت نشان دهنده آن است كه شما نمي توانيد دست به انتخاب بزنيد و 

به بيماري »همه چيزخواهي« دچار هستيد. 

 ۲. نشانه مشابهت
اگر شــما هيچ مزيت متمايزكننده اي نداريد، اين نشــانه مــرگ يا مريضي 
استراتژي شماست. نتايج يك پژوهش جهاني جالب نشان مي دهد 80 درصد 
از مديران شــركت هاي بين المللي معتقد بوده اند كــه محصولات و خدمات 
عرضه شده توسط شركت شان در بازار كاملا متمايز است. با اين حال، بررسي 
نظرات مصرف كنندگان همان كالاها حاكي از يك تفاوت چشمگير است. تنها 
چيزي در حدود 8 درصد از مصرف كنندگان با وجود تمايز در اين محصولات و 
خدمات موافق بوده اند. بنابراين دقت كنيم كه در عرصه زندگي فردي، هدايت 
سازماني و كشورداري واقعا متمايز هستيم؟ در غير اين صورت در دام بيماري 

»يكي شبيه همه« افتاده ايم. 

 ۳. نشانه عدم تنش خلاق
به احساسي كه باعث مي شود تلاش كنيد تا فاصله وضعيت موجود و وضعيت 
مطلوب را طي كنيد، مي گويند تنش خلاق )Creative Tension(. اگر شما 
استراتژي داريد، استراتژي بايد يك تنش يا كشش خلاق ايجاد كند. بايد هر روز كه 
بلند مي شويد، احساس كنيد كه كاري بايد انجام دهيد. اگر صبح ها اين احساس را 
نداريد، بدانيد كه استراتژي شما مرده است و بيماري »خواب آلودگي خرگوشي 

ناشي از نزديك بودن اهداف« را تجربه مي كنيد. 

 تجويز راهبردي
امروز از خود اين 3 سوال را بپرسيد و اگر جواب آنها منفي بود و فهميديد كه 

استراتژي نداريد، شوكه نشويد. 
1- آيا من يا سازمان من يا كشور ما مي خواهد همزمان به تعداد زيادي از اهداف 

برسد؟ آيا واقعا در حال دويدن همزمان دنبال چندين خرگوش هستيم؟
2- آيا من يا سازمان من يا كشور ما وجه تمايزي دارد؟ چرا ديگران ما را بايد 

انتخاب كنند؟ چرا ما بايد برنده شويم؟
3- آيا تنش خلاق را حــس مي كنيم؟ آيا حس مي كنيم كه بايد جســورانه 
به برخي پيشــنهادها نه بگوييم و خلاقانه برخي راه هاي جديد را كه تاكنون 

آزمايش نكرده ايم، انتخاب كنيم؟
به سلامت اســتراتژي خود اهميت بدهيد و آن را گاهي به كلينيك ببريد و مورد 

آزمايش قرار دهيد. 
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

تبليغات 
خلاق


